
Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124501601665747 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

   Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 1 de desembre de 2023, en aquesta casa 
consistorial.

ASSISTENTS

President
Antonio Alfonso Francés Pérez

Membres del Ple
Lorena Zamorano Gimeno
Jordi Valentí Martínez Juan

Vanesa Moltó Moncho
Juan Ignacio Trelis Sempere

Teresa Sanjuán Oltra
Alberto Belda Ripoll
Aroa Mira Rojano

Raúl Llopis Palmer
Alexandre Cerradelo García
Carles Sansalvador Llopis
Elisa Guillem De La Cruz

Lirio María García González
Francisco Canto Coloma

Amalia Paya Arsis
Carlos Maria Pastor Ventura

Gabriel Guillem Garcia
Santiago Carbonell Quesada

Isabel Balaguer Cano
Jorge Francisco Reig Verdú
David Andrés Abad Giner

Maria Teresa Peidro Pascual
Carlos Jose García Seguí

Sergi Antoni Rodríguez Castelló
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Maria Carmen Paredes Torregrosa

Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:32 horas, del día 1 de diciembre de 2023 se reúnen en 
la Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. alcalde:
Molt bon dia a totes i a tots. Saludem a tots aquells que ens acompanyen al saló de plenaris 
i a tots aquells que ens segueixen a través de les xarxes de l’Ajuntament d’Alcoi. Iniciem la 
sessió ordinària del plenari.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 29560/2023 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ CELEBRADA EL DIA 
8-09-2023 (ORDINÀRIA)
Se da cuenta del borrador del acta de la sesión celebrada por el Pleno el día 8-09-2023 
(ordinaria); es conforme con lo que se ha tratado y acordado en la sesión.

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS 
ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo:

Único: Aprobar el acta de la sesión del Pleno celebrada con fecha 8-09-2023 (ordinaria).

2. 29560/2023 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. alcalde:
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El Ple municipal felicita el conjunt infantil del Club Gimnàstica Rítmica Alcoi, per la medalla 
de plata aconseguida en el campionat base de Gimnàstica Rítmica Conjunt celebrat a 
Pamplona el passat 24 de novembre. Les campiones són Júlia Aparisi, Maria Torregrosa, 
Carla Palasí, Elsa Navarro i Clàudia Garcia.

Felicitem el Museu Arqueològic Camilo Visedo, la directora i els tècnics, per l’obtenció del 
premi de la Càtedra Dama d’Elx de la Universitat Miguel Hernández, per la seua trajectòria, 
concedit el passat 28 de novembre.

Felicitem l’artista Jaume Cremades per haver guanyat el premi Adquisició en el XXII 
Certamen Cultural Virgen de las Viñas amb l’obra Unpredictable.

Felicitem Javier Ventoso pel premi Soy Barbudo atorgat per la societat de Barbers 
d’Espanya els dies 25 i 26 a Bilbao. És el dotzé premi que aconsegueix enguany aquest 
alcoià.

L’Ajuntament felicita l’escriptor Silvestre Vilaplana per l’obtenció del premi literari Ciutat d’Elx 
2023 amb la seua novel·la La creació d’Adam.

I la Corporació Municipal condemna la trista xifra de 54 dones assassinades per violència 
masclista que ja portem enguany, sis de les quals a la Comunitat Valenciana, una xifra a la 
qual sumem una víctima més a Sagunt, motiu pel qual, a continuació, farem un minut de 
silenci.

A continuació és guardat un minut de silenci per tots els assistents al saló de plens.

Finalitzat el minut de silenci, es reprén la sessió amb el punt de l'ordre del dia següent.

Sr. Alcalde:
I aprofite per a recordar que a les 12 ens concentrarem a la plaça d’Espanya per a una 
vegada més condemnar l’últim assassinat masclista.

3. 17498/2022 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE L’INFORME DE LA SINDICATURA DE COMPTES DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA DE FISCALITZACIÓ SOBRE L’ENTORN DE CONTROL DE 
L’AJUNTAMENT D’ALCOI, EXERCICIS 2019-2021.
Por la Sindicatura de Comptes de la Comunitat Valenciana, en 7 de mayo de 2022, se 
remitió a este Ayuntamiento informe sobre fiscalización sobre el entorno de control del 
Ayuntamiento de Alcoy, ejercicios 2019-2021.

El informe completo consta en el expediente.
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Dado traslado de dicho informe a los diferentes Departamentos, éstos han elaborado 
informes sobre las medidas a adoptar, en base a las recomendaciones propuestas, según 
indica la propia Sindicatura.

Visto el informe de la Sindicatura de Comptes de la Comunitat Valenciana y los informes 
elaborados por los distintos departamentos.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

4. 26205/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS PENDENTS D’APLICAR A PRESSUPOST EN 
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2023/11.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación C/2022/999995 por un importe total de 6.805,51 €.

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 20/11/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación C/2022/999995 por un importe total de 6.805,51 €, se tiene  que 
informar que:  

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.
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2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes. 

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 15 de junio de 2023,  en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
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jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación C/2022/99995, expediente 2023/11, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Visto el articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales 
aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece que “El 
ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las obligaciones 
reconocidas durante el mismo”.

Visto el art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado de 
gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios y 
demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, el 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en la entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Considerando que en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la operación contable OPA nº 220220108813, 
expediente 2023/11, habiéndose retenido el crédito en las aplicaciones presupuestarias 
correspondientes del ejercicio 2023. 

Por todo lo expuesto y visto el dictamen de la Comisión Informativa de Gobernación y 
Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) y GUANYAR 
ALCOI (2), y el voto en contra de los concejales de los grupos políticos POPULAR (8) y VOX 
ALCOY (3), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la 
operación contable OPA nº 220220108813, por un importe total de 6.805,51 €, con 
imputación a su respectiva partida presupuestaria, en la que se ha practicado la 
correspondiente retención de crédito.
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5. 29285/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DONAR COMPTE DE L’EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRESSUPOST MUNICIPAL, 
TERCER TRIMESTRE DE 2023.
El artículo 16 de la Orden HAP/2015/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las 
obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de 
abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, cuya entrada en vigor (la del 
citado artículo) se produjo el 1 de enero de 2013, regula las obligaciones de carácter 
trimestral que deben ser remitidas a través de esta Intervención al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas antes del último día del mes siguiente a la finalización de cada 
trimestre.

La información a remitir se efectúa a través de la plataforma informática del propio Ministerio 
y mediante firma electrónica a través de modelos normalizados habilitados al efecto. 

Dicho suministro de información correspondiente al tercer trimestre de 2023, ha sido 
efectuada por la Intervención municipal, dentro del plazo establecido por la oficina virtual del 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas.

Por todo lo expuesto, El Pleno de la Corporación queda enterado de la remisión realizada 
que presenta el siguiente resumen:

1) Datos presupuestarios, referentes a gastos e ingresos corrientes y de capital 
actualizados, Resumen clasificación económica.

2) Desglose de ingresos corrientes.
3) Desglose de ingresos de capital y financieros.
4) Desglose de gastos corrientes.
5) Desglose de gastos de capital y financieros.
6) Remanente de Tesorería.
7) Calendario y Presupuesto Tesorería.
8) Dotación de plantillas y retribuciones.
9) Deuda viva y vencimiento mensual previsto en próximo trimestre.
10)  Perfil del vencimiento de la deuda en los próximos 10 años.
11)  Beneficios fiscales y su impacto en la recaudación.
12)  Ajustes informe de evaluación para relacionar ingresos / gastos con normas SEC
13)  Detalle de las inversiones financieramente sostenibles (DA 6 LO 2/2012 y DA 16ª 

TRLRHL).
14)  Intereses y rendimientos devengados en el ejercicio (gastos).
15)  Flujos internos.
16)  Movimientos de la cuenta “Acreedores por operaciones devengadas”.
17)  Movimientos de la cuenta “Acreedores de la cuenta “Acreedores por devolución de 

ingresos”.
18)  Intereses y rendimientos devengados (ingresos).
19)  Desglose de ingresos corrientes referidos solo a los fondos recibidos de MRR.
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20)  Desglose de ingresos de capital y financieros referidos solo a los fondos del MRR.
21)  Desglose de gastos corrientes referidos solo a los fondos recibidos del MRR.
22)  Desglose de operaciones de capital y financieras, solo fondos recibidos del MRR.
23)  Flujos internos referidos solo a los fondos recibidos del MRR,
24) Fondos de la Unión Europea recibidos por CCLL. Detalle de cuestionarios 

F.1.1.2/F.1.13.
25)  Ajustes por operaciones  internas entre entidades del grupo.
26)  Datos generales del informe de evaluación.
27)  Resumen análisis de Estabilidad Presupuestaria.
28)  Informe del nivel de deuda viva al final del periodo actualizado.
29)  Cierre del informe de evaluación y firma.

6. 29394/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DONAR COMPTE DE LES OBLIGACIONS PREVISTES EN LA LLEI 25/2013 DE 27 DE 
DESEMBRE DE LA FACTURA ELECTRÒNICA I CREACIÓ DEL REGISTRE 
COMPTABLE DE FACTURES DEL SECTOR PÚBLIC, TERCER TRIMESTRE DE 2023.
Ley 25/2013, de 27 de julio, de impulso de la factura electrónica y creación del registro 
contable de facturas en el Sector Público y que en su artículo 10 establece: 
Actuaciones del órgano competente en materia de contabilidad.
Los órganos o unidades administrativas que tengan atribuida la función de contabilidad en 
las Administraciones Públicas:
1.- Efectuarán requerimientos periódicos de actuación respecto de las facturas pendientes 
de reconocimiento de obligación, que serán dirigidos a los órganos competentes.
2.- Elaborarán un informe trimestral con la relación de las facturas con respecto a los cuales 
hayan transcurrido más de tres meses desde que fueron anotadas y no se haya efectuado el 
reconocimiento de la obligación por los órganos competentes. Este informe será remitido 
dentro de los quince días siguientes a cada trimestre natural del año al órgano de control 
interno.

En base a lo anteriormente expuesto se ha solicitado a las unidades presupuestarias la 
justificación de la falta de tramitación de los reconocimientos de la obligación de las facturas 
que han transcurrido más de un mes desde su anotación en el registro de facturas, meses 
de julio, agosto y septiembre de 2023.

Por todo ello, El Pleno de la Corporación queda enterado del informe del  tercer trimestre de 
2023 de las facturas que han transcurrido más de tres meses desde su anotación en el 
registro de facturas y no se ha tramitado el correspondiente reconocimiento de la obligación, 
con el siguiente detalle:

Ejercicio: 2023 Trimestre:   Tercero
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Facturas o documentos justificativos que al final del trimestre, hayan transcurrido más de 
tres meses desde su anotación en el registro de facturas y no se hayan tramitado los

correspondientes expedientes de reconocimiento de la obligación

Pendiente de 
reconocimiento

obligaciónFacturas o documentos justificativos que al final del 
trimestre, hayan transcurrido más de 

tres meses desde su anotación en el registro de 
facturas y no se hayan tramitado los

correspondientes expedientes de reconocimiento de 
la obligación

Periodo medio
operaciones
pendientes

reconocimiento
(PMOPR) Número Importe

 total

Gastos corrientes en Bienes y Servicios 171,63 33 40.441,55

Inversiones reales 285,48 2 8.393,77

Sin desagregar 164,09 60 104.789,11

TOTAL 172,71 95 153.624,43

7. 31613/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 
2023/08.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación Q/2023/10.008 por un importe total de 15.024,56 €.

Visto el informe de la Interventora Municipal, de fecha 20/11/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2023/10008 por un importe total de 15.024,56 €, siendo el total por  
suministros 14.774,56 € y el total por servicios de 250,00 € se tiene  que informar que:

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 
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No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes.

3.- Se presenta junto a las facturas el correspondiente escrito del concejal delegado del área 
justificando la necesidad del contrato (art. 118.2 LCSP), y en este sentido, se emite informe 
justificativo de la contratación.

4.- Constan informes técnicos de los correspondientes Departamentos, en los que se indica 
la necesidad del correspondiente expediente de contratación y/o el estado en que se 
encuentra su contratación.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 16 de junio de 2023, en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito.
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
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o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente, o incluso se trata de prestaciones que 
hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que no se ha seguido la 
tramitación prevista en el artículo 118 de la Ley 9/2017, de Contratos del Sector Público, 
procede de acuerdo con lo establecido en el artículo 216 del RD Leg. 2/2004, de 5 de 
marzo.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación Q/2023/10008, expediente 2023/08, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen de la Comisión Informativa de Gobernación y 
Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
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concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) y GUANYAR 
ALCOI (2), y el voto en contra de los concejales de los grupos políticos POPULAR (8) y VOX 
ALCOY (3), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2023/10.008, por un importe  total de 15.024,56 €, que empieza con la operación ADO nº 
920230013345, tercero: LEGIOPREV SL, importe: 5.203,00 € y termina con la operación 
ADO nº 920230013575, tercero: SANDRA FUSTER VILAPLANA, por importe de 491,97 €; 
todas ellas con imputación a sus correspondientes partidas presupuestarias.

8. 31743/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 
2023/09.
Visto el expediente de referencia.

Resultando que la unidad presupuestaria ha presentado la propuesta de gasto, que ha 
suscrito la Concejal y los encargados de la unidad que tienen encomendada la gestión de 
este gasto.

Vista la propuesta de gastos realizados en ejercicios anteriores, que se reflejan en la  
operación contable ADO número 920230013608, del tercero: FUNDACIÓN CAJA 
MEDITERRÁNEO, por importe de 139.048,07 euros; con imputación a su correspondiente 
partida presupuestaria 04546.33370.22609 OTROS GASTOS C.A.D.A. FUNDACIÓN CAM.

Visto el informe de la Interventora Municipal, de fecha 20/11/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que consta en el 
expediente n.º de operación 920230013608 por un importe de 139.048,07 €, se tiene  que 
informar que:

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.
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Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende, habiéndose tramitado operación previa ADO, n.º 
920230013608 por importe de 139.048,07€.

2.- Se presenta junto a la factura emitida por la Fundación como suplido, las facturas que 
acreditan el gasto facturado. 

   3.- Consta el Convenio firmado con la entidad en fecha 11 de septiembre de 2018, cuya 
cláusula cuarta establece las obligaciones del Ayuntamiento de Alcoy.

4.- Consta informe del técnico de Gestión Cultural  en el que  confirma que han sido 
comprobadas todas las facturas y justificantes de pago, siendo correctas, y que ascienden a 
139.048,07€.

      Indica, asimismo, que de acuerdo con el convenio suscrito, será por cuenta del 
Ayuntamiento las prestación de los servicios necesarios generales para el funcionamiento 
del centro; y por ello, el Ayuntamiento tiene pendiente de liquidar a la Fundación la cantidad 
de 139.048,07€, según los gastos que relaciona.

 Por último, informa sobre la no prescripción de la obligación, habida cuenta que se ha 
producido su interrupción por presentación de las facturas en los ejercicios 2020,2021 y 
2022.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 16 de junio de 2023, en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito.
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.
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6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022.

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos de la operación 920230013608, por importe de 139.048,07, expediente 
2023/09, habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias 
correspondientes del ejercicio 2023.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen de la Comisión Informativa de Gobernación y 
Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) y GUANYAR 
ALCOI (2), y el voto en contra de los concejales de los grupos políticos POPULAR (8) y VOX 
ALCOY (3), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la 
operación contable número 920230013608, del tercero: FUNDACIÓN CAJA 
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MEDITERRÁNEO, por importe de 139.048,07 euros; con imputación a su correspondiente 
partida presupuestaria 04546.33370.22609 OTROS GASTOS C.A.D.A. FUNDACIÓN CAM.

Sr. Alcalde:
Sí. Hi ha alguna intervenció més?

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos. Bueno, con este punto y los anteriores de otros 
reconocimientos extrajudiciales de crédito, por una parte, una operación pendiente de 
aplicar que, evidentemente, está pendiente de aplicar al presupuesto, pero de haber sido un 
gasto DEBIDAMENTE COMPROMETIDO, no lo habrían traído al Pleno, se aplicaría al 
presupuesto de 2023 con los mecanismos LEGALES que existen para ello. Pero en su 
momento, no había crédito suficiente, por lo tanto, no se hizo la oportuna retención y es 
necesario un reconocimiento extrajudicial de crédito. Por otro lado, 139.000 € que se deben 
a la Fundación Caja Mediterráneo, que no se tramitaron las operaciones AD 
correspondientes a estos gastos. Y para terminar, la relación Q/2023/10.008, donde hay un 
mix de facturas, desde suministro eléctrico cuyas facturas son anteriores a la licitación del 
contrato, o lo que es lo mismo, que se ha incumplido la ley de contratos del sector público 
sin poderse ejercitar la preceptiva fiscalización previa, hasta facturas de gas, pasando por la 
reparación de una piscina y la realización de una charla. Los informes de intervención son 
claros y en todos los casos se emite un reparo previo debido a la omisión de tramitación de 
retenciones de crédito o del procedimiento de contratación que hubiera correspondido. No, 
unicamente los informes de Intervención, también en el informe de la Sindicatura de 
Cuentas, del que se ha dado cuenta anteriormente, encontramos que durante 2019 y 2020 
el Pleno aprobó 29 expedientes de reconocimiento extrajudicial de crédito por un importe de 
2.379.545 €. A la vista de que esta parece ser un forma habitual de actuación del Gobierno 
Municipal y dado que no podemos ver el reconocimiento extrajudicial de crédito como un 
trámite de convalidación de nada, puesto que es un procedimiento extraordinario y 
excepcional que se utiliza para cubrir un expediente mal hecho, por lo tanto, VOX no 
contribuirá a levantar el reparo de ninguna de estas operaciones.

Sra. Moltó:
Y yo le voy a preguntar cuando usted habla de gastos indebidamente contraídos, ¿a que se 
refiere exactamente?, porque usted está hablando de la ley de contratos, pero usted lo que 
no tiene en cuenta es que aquí lo que se está teniendo en cuenta es que si al final se ha 
hecho una retención de crédito que se llama “AD”, que es la autorización y disposición del 
gasto, es más, muchas veces lo que sucede al final de año es que se hace esa operación 
“AD”, pero cuando termina la anualidad, esas operaciones a final de año desaparecen, con 
lo cual, en el nuevo año, debes de volverlas a hacer, y ese tipo de facturas pasan como 
reconocimientos extrajudiciales de crédito, ustedes cuando están votando en contra de 
estas operaciones, están votando en contra de que proveedores que han servido a este 
ayuntamiento y que han prestado sus servicios, puedan cobrar sus facturas. Cuando 
hablamos de reconocimientos extrajudiciales de créditos nos referimos a facturas que hacen 
referencia a otras anualidades, y cuando hablamos de operaciones pendientes de aplicar al 
presupuesto, estamos hablando de operaciones que a final de año no se han podido 
convalidar, y no se han podido convalidar porque el año termina y muchas veces no da 
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tiempo a aprobar esas “O”, con lo cual, las operaciones pendientes de aplicar al presupuesto 
se van a producir todos los años, y los reconocimientos extrajudiciales también, y se van a 
producir porque muchas veces, sino por voluntad del ayuntamiento, hay facturas que llegan 
este año y a lo mejor pertenecen a la anualidad anterior, y no es una cuestión de voluntad 
del Ayuntamiento de que un determinado proveedor no facture inmediatamente, entonces, 
yo quiero que tengan en cuenta que además de esos informes, van los informes de los 
técnicos municipales que dicen que ese gasto está debidamente contraído.

Sra. Peidro:
Si, lo único decirle que si que hay formas legales de pasar de un año a otro, esos gastos, 
cuando necesitan un reconocimiento extrajudicial de crédito es por que no han sido 
debidamente comprometidos, y si a ustedes les interesase que un tercero que ha realizado 
un servicio, el ayuntamiento cobrase, no actuarían de esta manera, por que cobrar a un año, 
un año después, no es la forma, creo que a todo el mundo le gusta cobrar después de 
realizar el servicio.

Sra. Moltó:
Creo que nuevamente sigue usted inmersa en su argumentario sin haber prestado atención 
a lo que le he contado, le estoy contando que no es una cuestión de que el Ayuntamiento 
aplace el pago, que este Ayuntamiento está pagando a una media de 10 días a sus 
proveedores, le estoy hablando de que, en muchas ocasiones, lo que se produce, y por eso 
tenemos que hacer un reconocimiento extrajudicial de crédito por que es la manera de poder 
aprobar al final facturas que vienen de otras anualidades, la única manera es que se puedan 
aprobar a través de ese reconocimiento extrajudicial de créditos, no por que el Ayuntamiento 
haya aplazado ese pago.

9. 31974/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2023 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.08.2023/082.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas no comprometidas
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Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de 
la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los grupos políticos 
SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), y el 
voto en contra de los concejales del grupo político POPULAR (8), adopta los siguientes 
acuerdos:

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal de  
2023 por suplementos nº 2.08.2023/082 que se financiará con bajas de otras partidas, con el 
siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Import3 Financiación

08311 15302 61900 REURBANIZACION C/SANT JOSEP (NEXT 
GENER) 2022 2 U11 38 184.000,00 Ptmo. Sabadell 23

Total suplementos de crédito 184.000,00

08311 23240 61900 PLAN ACCESIBILIDAD LOCAL 2022 2 U11 5 -20.000,00 Ptmo. Sabadell 23

08311 23240 61900 PLAN ACCESIBILIDAD LOCAL 2022 2 U11 5 -164.000,00 Ptmo. Sabadell 23

Total financiación con bajas -184.000,00

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

10. 29560/2023 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 5742 
FINS A LA NÚMERO 6271 DEL PERÍODE 2023
De conformidad con el artículo 71 del vigente Reglamento Orgánico Municipal del 
Ayuntamiento de Alcoy, se da cuenta a la Corporación de todas las resoluciones de la 
Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 24 de octubre de 2023, núm. 5742, al 17 de noviembre de 2023, núm. 6271

El Pleno de la Corporación queda enterado.

Antes de seguir con el siguiente punto del orden del día, se ausenta de la sesión la Sra. 
Nuria Aparicio Galbis, Interventora de Fondos.
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11. 31926/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ PEL FOMENT DE L'AGRICULTURA A ALCOI
Sr. Gabriel Guillem:
Llegim directament el punt d’acord o...?

Sr. Alcalde:
Com que és declaració institucional, normalment llegim sencera la moció.

Sr. Gabriel Guillem:
Correcte, d’acord. Bon dia, moltes gràcies a tots per la vostra presència.

El Sr. Gabriel Guillem, regidor del grup polític POPULAR, llig la següent Declaració 
Institucional:

«Exposició de motius

La consolidació d'una agricultura de proximitat, en un àmbit local, és una de les línies d'acció 
política prioritària per a la millora de la integració laboral del conjunt de la societat, la 
conservació del medi ambient i el desenvolupament d'un sector primari essencial. 
Històricament Alcoi ha tingut una activitat agrària important, en certa manera en les últimes 
dècades hem viscut d'esquena a esta realitat de les nostres terres. 

Segons les dades del Ministeri d'Agricultura, entre 1980 i 2010 Alcoi va perdre prop de set-
centes hectàrees de cultiu, incrementant-se en més de mil hectàrees la superfície ocupada 
per matoll i matoll combinat amb pineda. Estes dades contrasten amb les dades de l'entorn 
comarcal de la ciutat que revelen en diversos municipis un augment de la superfície de cultiu 
i una disminució de l'ocupada per matoll. 

Esta evolució és deguda a l'abandonament de les explotacions agrícoles, conseqüència de 
l'envelliment de les persones dedicades a elles i la falta de renovació generacional en 
l'activitat, així com a l'absència de mitjans per a la professionalització de moltes de les 
labors. Estes circumstàncies, unides a la molt difícil sostenibilitat econòmica de la producció, 
sovint per la grandària de les explotacions i tipus de cultiu, segueixen hui dia sense trobar 
vies de solució en el nostre territori. 

La importància del sector agrari en el municipi, com a sector estratègic, ha tingut recentment 
resposta en la creació del Portal dels Productors Agroalimentaris de la Mancomunitat de 
l'Alcoià i del Comtat, un mitjà que esperem siga eficaç per al desenvolupament dels canals 
de distribució directa dels productes de les nostres terres. 

Però cal impulsar una política municipal de suport a l'activitat agrària a Alcoi, una política 
que aconseguisca detindre la pèrdua de terra cultivable, que pose en valor l'entorn agrari de 
la ciutat, i amb això potenciar un factor de desenvolupament econòmic, complementari, però 
també vinculat, a uns altres com el turístic o l'industrial. 
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La Llei 5/2019 de la Generalitat Valenciana, d'Estructures Agràries de la Comunitat 
Valenciana, planteja com a objectius la conservació del medi ambient, dels 
agroecosistemes, i la mitigació del canvi climàtic. Esta llei, pendent del seu major 
desenvolupament, disposa els mitjans per a una dinamització de les terres de cultiu, que 
inclou la creació de la Xarxa de Terres de la Comunitat Valenciana. En este marc es troba 
una voluntat que la present moció desitja fer realitat a Alcoi. 

Alcoi compta amb factors positius per a la gestió de la seua activitat agrària, com el tipus de 
propietat, en unitats d'explotació de major superfície que la mitjana valenciana. Segons 
dades de l'Institut Nacional d'Estadística, Alcoi compta amb una estructura de la propietat 
agrària d'explotacions amb més de deu hectàrees de superfície. Respecte a altres municipis 
en els quals predomina el minifundi, el territori d'Alcoi s'ha distribuït històricament en grans 
heretats o masies. L'optimització de l'activitat agrícola en un dels millors mitjans per a 
garantir la seua conservació, així com de l'ecosistema en el qual s'integren, generant així 
mateix sinergies en la dinamització econòmica del sector secundari. Entre estes propietats 
es troben terres amb cultius deficients o abandonats en l'àmbit periurbà de la ciutat, sovint 
propietats en guaret immobiliari, que cal reactivar com a factor generador d'ocupació i 
recursos per a la ciutat.

Recuperar l'agricultura local, com a factor de creixement econòmic; dignificar la labor de les 
persones dedicades a ella, i amb això recuperar i posar en valor un patrimoni històric, un 
mitjà de conservació de l'ecosistema, requereix d'un impuls per part d'este ajuntament, a 
aquest efectes proposa a esta corporació l'adopció del següent punt d'acord: 

- Impulsar el Consell Agrari Local com a espai de diàleg i participació dels agents implicats 
en el sector agrícola d'Alcoi, per a poder definir, estudiar i activar les línies de treball i 
mesures a desenvolupar en l'àmbit de l'agricultura. Així mateix, tractar temes com mantindre 
i recuperar els sistemes hídrics tradicionals de regadiu en el municipi i realitzar un estudi 
d'ús de les parcel·les rústiques del terme, a fi de conéixer el parc agrari d'Alcoi.»

Sr. Alcalde:
Gràcies, passem al punt següent.

12. 31935/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ PER ELABORAR UNA NORMATIVA DE COMUNICACIÓ INSTITUCIONAL DE 
L'AJUNTAMENT D'ALCOI
El grupo político POPULAR, presenta la siguiente moción: 

“Exposición de motivos:

Según numerosos autores, las redes sociales en manos de la Administración pública 
pueden y deben fomentar el diálogo y el debate para alcanzar consensos 
ciudadanos más amplios, especialmente en los ayuntamientos, considerados el 
primer punto de contacto con los ciudadanos.
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En el ámbito de la Administración pública, es necesario diferenciar entre la 
información de servicio público, la de interés ciudadano y la información de 
contenido político. Sin embargo, esta distinción no siempre es fácil de establecer, ya 
que la línea que separa la comunicación institucional de la comunicación política a 
menudo es difusa. Además, existen puntos de encuentro entre ambos tipos de 
comunicación, lo que dificulta determinar si los mensajes emitidos por una institución 
pública son puramente informativos y neutrales, o si contienen implícitamente 
contenido ideológico con fines políticos.

Dentro de la Administración pública local, convergen dos ramas de comunicación: la 
necesaria comunicación diaria del servicio público y la comunicación política de un 
líder o gobierno que busca mantenerse en el poder. A través de diversos procesos 
comunicativos y medios de relación con la ciudadanía, las administraciones se 
dirigen a la población para transmitir mensajes relacionados con el desarrollo de 
competencias públicas. Esto se justifica en la premisa fundamental de que el 
ciudadano, como epicentro de la acción de gobierno local, debe estar informado de 
todas las actuaciones e iniciativas administrativas que puedan afectar a su condición 
de ciudadano-administrado.

En cuanto al objetivo de los mensajes, la participación ciudadana se considera 
fundamental en una comunicación que, dentro de un contexto democrático, también 
debe ser un instrumento eficaz para garantizar la participación de los ciudadanos en 
los asuntos públicos y hacer que se sientan responsables de sus elecciones. 
Además, para diferenciar la comunicación institucional de la comunicación política y 
electoral, el contenido de estos mensajes debe centrarse únicamente en difundir la 
actividad de la entidad en sí misma, en este caso del ayuntamiento, sin destacar a 
ninguno de los miembros y en ningún caso, al gobierno por encima del resto de la 
corporación que también conforman el ayuntamiento. Debe transmitir información 
objetiva y neutral que se ajuste a su vocación irrenunciable de servicio público, 
evitando el discurso partidista y la contienda electoral que a menudo lleva a que 
muchas administraciones públicas estén en campaña permanente.

En España, la Ley 29/2005, de 29 de diciembre, de Publicidad y Comunicación 
Institucional, regula la comunicación y la publicidad promovidas o contratadas por la 
Administración General del Estado y otras entidades del sector público estatal. Esta 
ley establece pautas para diferenciar la comunicación institucional de la 
comunicación política. En su artículo 4, se encuentran las prohibiciones que impiden 
a los gobiernos promover o contratar campañas institucionales de publicidad y 
comunicación con el objetivo de resaltar los logros de gestión u objetivos 
alcanzados. Durante los períodos electorales, estas restricciones se endurecen aún 
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más, prohibiendo cualquier tipo de campaña institucional, con el fin de acabar con 
las campañas de "autobombo y favoritismo" desde la administración pública.
Con el objetivo de que el ayuntamiento aproveche todas las potencialidades de los 
canales de comunicación de las redes sociales, incentive la participación ciudadana 
a partir de la comunicación de la actividad municipal y aumente la calidad del 
servicio público, sin ensalzar los logros de gobierno, proponemos los siguientes 
puntos de acuerdo:

 Elaborar una normativa de Comunicación Institucional del Ayuntamiento de 
Alcoy, que contenga normas y recomendaciones de cómo se deben usar las 
redes sociales en la comunicación con la ciudadanía, para mejorar su 
información y evitar la confusión entre los contenidos institucionales y los 
partidistas. 

 Que la elaboración de esta política de uso sea consensuada por todos los 
grupos políticos presentes en el Ayuntamiento de Alcoy.”

Sr. Pastor:
Gracias, Sr. Alcalde. En primer lugar dar la bienvenida a los trabajadores del Ayuntamiento 
de Alcoy que hoy nos acompañan manifestándose y a los vecinos de la Asociación de 
Vecinos Font Roja que también se manifiestan hoy aquí. Sean todos bienvenidos. Paso a 
leer los puntos de acuerdo.

El Sr. Pastor, portavoz del grupo político POPULAR, lee los puntos de acuerdo de la moción.

Sr. Alcalde:
Gràcies, iniciem el debat.

Sr. Rodríguez:
D’acord. Bon dia a tots els presents, com ha dit el company Carles. Benvinguts els 
treballadors de l’Ajuntament d’Alcoi i els veïns de la zona alta d’Alcoi. D’acord, respecte de la 
moció, a vore, nosaltres entenem que, efectivament, cal tindre molta cura en les 
publicacions institucionals, perquè l’Ajuntament és l’ajuntament de tots i no pot ser una part 
només la que s’expresse en els mitjans que utilitza l’Ajuntament, tant en la pàgina web com 
en altres xarxes socials. Per tant, tindre cura de tot açò entenem que hauria de ser més 
plural, hauria de ser més objectiva i hem detectat moltes vegades una informació que 
tendeix al criteri únicament del govern municipal. Nosaltres entenem que és positiu que hi 
haja un control més gran dels mitjans que fa ús la institució, perquè la institució és de tots i 
no tan sols d’una part. Nosaltres sí que hem observat moltes vegades deficiències no tan 
sols en l’expressió de la publicitat que es fa o de la informació que es dona, sinó també en 
les faltes d’ortografia, en valencià, quan els escrits són en valencià, o la falta de llenguatge 
inclusiu. Per això, nosaltres, sí que proposaríem augmentar els punts d’acord i en aquest 
cas, si s’acceptara, nosaltres votaríem a favor, que diguera que els escrits en valencià 
siguen revisats, abans de ser publicats, pel Gabinet de Normalització Lingüística, per a fer 
les correccions adients i que estiga sempre present l’aplicació de la Llei Valenciana 
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d’Igualtat de Gènere, pel que fa al llenguatge, que com dic, és un llenguatge igualitari, no 
sexista, inclusiu i que moltes vegades, també n’està mancada a l'hora de publicar les coses 
que des de les xarxes socials es fan de part de l’Ajuntament d’Alcoi. Insistisc, els mitjans de 
publicació es paguen entre tots els ciutadans, són de l’Ajuntament, són de la institució, i hem 
de tindre molta cura què siguen, realment, no l’expressió d’un partit concret, sinó del conjunt 
de l’Ajuntament.

Sr. Carlos José García:
Gràcies, Sr. Alcalde. Buenos días a todos los presentes de este ayuntamiento y a los que 
nos siguen por las redes sociales. Las nuevas tecnologías, y en particular las redes sociales, 
son herramientas que tanto particulares como empresas utilizan de forma constante ya sea 
de forma lúdica como publicitaria. Las administraciones públicas también se han adaptado a 
utilizar las redes sociales para informar a los ciudadanos de todo lo que ocurre en el 
municipio, o así debería ser. La misión de un ayuntamiento es la de prestar unos servicios 
públicos de calidad y lograr este objetivo, las redes sociales se han posicionado como un 
nuevo canal de comunicación bidireccional entre la administración y la ciudadanía. Son un 
medio para interactuar e informar al ciudadano los cuales permiten mantener una relación 
cercana con la gente complementando a otros canales de comunicación como la atención 
telefónica o la presencial. Sin embargo, no podemos eludir los problemas que pueden 
originar su mala utilización o el abuso de su uso. Al administrar estas redes, la 
Administración está utilizando los servicios de un prestador de servicios ajeno a ella. Este 
asunto debería ser analizado con detenimiento por la Administración y asegurarse de que se 
ajusta al marco legal que determina la propia actuación de la Administración. Según dicta la 
Ley 12/2018, de 24 de mayo de la Comunidad Valenciana, en su artículo uno, “...la 
publicidad institucional exclusivamente en beneficio de la ciudadanía, para que sea 
informada de sus derechos y de los servicios públicos concretos a los que puede acceder, 
bajo la concepción ciudadana colectiva y no partidista de las infraestructuras y servicios 
públicos.”. Las administraciones públicas deben ser responsables del uso de estas 
herramientas y no utilizarlas con fines partidistas. Hay que recordar que el uso de redes 
sociales por la administración es opcional, si bien si deciden usarlas se deben respetar para 
que sirva de canal de comunicación para los ciudadanos, conforme al Real Decreto 
203/2021, de 30 de marzo.    

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots, tant als presents com als que ens segueixen des 
de casa. A vore, jo personalment entenc perfectament aquesta postura, soc de les persones 
que ha estat a l’oposició i ara tinc la sort de governar, i sé que és difícil fer-se veure i sé que 
a tots..., bé..., sé que tot i que es fan diverses notes de premsa setmanalment, no sempre 
acaben publicant-se, mentre que les notícies i els anuncis del govern sí que es publiquen. 
Però deixem clara una cosa, d’acord? Alcoi ja té un manual i es diu “Manual de bones 
pràctiques a les xarxes socials de l’Ajuntament d’Alcoi”, i de fet, es va fer tot just de forma 
consensuada al final de la legislatura del 2015-2019 i es va aprovar al començament de la 
passada. Sí, el tinc ací, el tinc ací, us l’ensenye, el tinc ací, és a dir, que allò que vostés 
reclamen, ja està fent-se i entenem que a tots ens agradaria més, ens agradaria més, i 
també que sempre fora bonic allò que diuen sobre nosaltres, evidentment, clar que sí, però 
deixem dues cosetes clares també:
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- Als mitjans de comunicació i a les xarxes de l’Ajuntament, tan sols hi apareixen notícies 
d’allò que està fent-se, no apareixen les opinions personals ni les valoracions dels diferents 
regidors i regidores, d’acord? I, per això, sí que apareixen als nostres perfils de grups i als 
nostres perfils personals, igual que apareixen als seus.
- I, en segon lloc, tot el que es publica i es comenta, allò que es publica i que es comenta, 
siga nostre o siga de fora, evidentment, es queda, si bé és cert que el govern té més 
visibilitat. Vostés saben que..., bé..., vostés ho saben bé, que aquesta té també un vessant 
fosc, i són els insults i les barbaritats que contínuament se’ns diuen, i es queden 
enregistrades, i no es lleven mai, d’acord? Ara com ara, vostés mateixos poden 
comprovar..., ara us convide que hi entreu, en aquest moment, a la pàgina principal de 
l’Ajuntament. Hi tenim 12 notícies penjades, en les quals tan sols apareix el govern en 5, 
d’acord? Per tant, evidentment, jo ho entenc, però una cosa és el que està fent-se..., jo ho 
entenc..., jo he estat ací..., sé que un vol aparéixer més, evidentment, clar que sí, i sé que 
moltes vegades vosaltres mateixos esteu fent moltíssimes notes de premsa i no apareixen 
sempre. I entenc que vulgueu que apareguen, perquè a mi també m’ha passat, però és que 
resulta que el que fa..., vosaltres ara esteu en Generalitat i apareixeu moltíssim més i no 
passa res, i ara som nosaltres els que no apareixem en la Generalitat o en la Diputació.

Sra. Zamorano:
Gràcies, Sr. Alcalde, i benvinguts a tots i als que estan veient-nos per les xarxes. Mire, 
primer de tot vull anticipar que no li acceptarem al Partit Popular cap lliçó en matèria de 
comunicació i menys encara reprimendes entorn de l’ètica en comunicació política, i no 
anem a fer-ho perquè vosté no la coneix i em referisc a l’ètica. Vostés, a tots els nivells, 
nacionals, regional i local, han traspassat la línia d’allò èticament admissible en política, dia 
sí, dia també: insults als presidents, als ministres..., companys o regidors que publiquen 
missatges en xarxes en què s’incita a l’odi, qualificatius que no pense reproduir en aquest 
plenari contra el president del govern per part de destacats dirigents del seu partit i que no 
es disculpen i, a més a més, animen com una colla de palmers. Sense anar més lluny, puc 
citar-li un exemple recent quan van voler desprestigiar un company de govern, un company 
també que és company seu perquè és un company de Corporació, i no tenen..., no tenen 
mirament, amb desqualificacions, com dic, malintencionats, contra la seua honorabilitat, uns 
fets pels quals han hagut de rectificar per la pressió de la mateixa ciutadania. Perquè açò no 
agrada i la gent no se n’adona. Eixos són vostés aquesta legislatura, però és que en una 
altra li deien «inútil» a una servidora i a una companya. N’hi ha molts exemples més que 
podria posar-los. No obstant això, miren, és que en la política, malgrat vostés, la política no 
és açò, la política és una eina per a millorar el món, no per a enfangar-lo, la política no pot 
ser l’excusa ni una carta blanca per a la difamació i la pèrdua del respecte personal i a les 
institucions. La tasca política té molts vessants, govern, oposició, i tots hi complim una 
funció, la de servei públic, que cal dignificar i respectar, i vostés traspassen contínuament 
tots els límits, i encara que estiguen en l’oposició, també els són aplicables –només faltaria!– 
aquests límits. I miren que ja no parle del bon gust –perquè això seria massa exigir si un no 
en té–, parle de la seua obligació de fiscalització al govern, que té una part també 
comunicativa, evidentment, i a la qual també són aplicables els mateixos principis que 
vostés ens demanen al govern: veracitat, coherència i respecte. Aquesta setmana han estat 
especialment eloqüents, ocurrents, coherents; en definitiva, encertats, amb l’estratègia 
comunicativa, i va amb ironia, presentant aquesta moció i al mateix temps desprestigiant la 
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simbologia nadalenca d’aquesta ciutat. Miren, aquest dimecres, aquest dimecres, fa dos dies 
vam estar, en una tertúlia a Ràdio Alcoi, representants de tots els grups de la Corporació, 
incloent-hi el seu regidor del PP. Tots vam estar d’acord, fins i tot el seu regidor, com dic, en 
el fet que la promoció turística que hem fet tots els governs (PP, PSOE), ha tingut una 
continuïtat, ha sumat, tots hem sumat. Cada un, des de diferents prismes i des de diferents 
posicions, ha fet el que ha pogut o ha sabut en matèria turística, però mai no hem restat. Així 
i tot, ara va i tenim ací que ens peguen el bolet que ens alcem l’endemà d’aquesta tertúlia i 
es despengen vostés amb un vídeo tirant per terra la imatge d’Alcoi Ciutat de Nadal fent un 
ús totalment partidista i malintencionat d’una simbologia, d’un distintiu de ciutat mitjançant el 
qual hem aconseguit un posicionament estratègic en l'àmbit turístic. I el més important de 
tot, que la ciutadania el reconega com a seu. No solament és turisme, ací parlem de cultura i 
d'identitat, «Nadal alcoià» no és del PSOE, «Nadal alcoià» és del poble d’Alcoi. Quan li fan 
mal a «Nadal alcoià», no li fan mal al PSOE, li fan mal a Alcoi. Vostés, jo crec que, en 
definitiva, no han entés el paper que tenen ací, en la Corporació; no tots, jo supose que no 
tots, alguns sí. Vostés aspiren a governar i haurien de demostrar més rigorositat i cura en 
determinats assumptes que afecten aquest poble, assumptes d’estat, com a nomenar vostés 
quan governen i pels que reclamen consens i unitat, però sols quan governen vostés, quan 
estan vostés al comandament, si són altres els qui estem, canya al mono!, sense mirament, 
això que deia el seu president «Cuanto mejor peor para la ciudad», bé, l’embolic eixe que 
muntava «cuanto mejor», sempre «cuanto peor, mejor para el PP». La cosa canvia, com dic, 
quan governen vostés. Miren: «El president Mazón reclama unidad para ejercer el lobby de 
presión para pedir inversiones y un financiamiento autonómico que permita atender las 
necesidades sanitarias, educativas, etc.». Això ho tenen vostés en el perfil del Facebook de 
la Generalitat Valenciana fa uns dies, això és utilitzar les xarxes de manera institucional o de 
forma partidista? «Mazón apuesta por la rebaja fiscal y aboga por alcanzar acuerdos», amb 
l’estat, evidentment, «en matèria de finançament, etc.», vist també al perfil del Facebook, en 
els dos casos amb la corresponent foto del Sr. Mazón, del president en exclusiva, clar. Perfil 
de la Diputació d’Alacant, 18 d’octubre, sobre Alicante Fashion Week, amb la foto del Sr. 
Pastor, cap, diputat de l’oposició, que m’imagine que també estarien, cap. Seguim amb el 
perfil de Diputació: publicació del 4 de novembre, Fira de Tots Sants de Cocentaina. Toni 
Pérez, el president de la Diputació diu, diu el que haja de dir l’home, foto del president amb 
el Sr. Pastor i el director del Patronat, i així podria anar mostrant-li 5 mesos de publicacions 
on posar en evidència de nou la falta de coherència entre el que fan i el que demanen que 
fem els altres.

Sr. Pastor:
Gracias, Sr. Alcalde. Bueno, le agradezco la intervención porque nos ha, usted, demostrado, 
que confunden las cosas y confunden lo que es la comunicación institucional con la 
comunicación política o partidista, así que voy a intentar explicarle que es lo que pedimos en 
esta moción, haber si conseguimos que lo entiendan. La moción que debatimos hoy tiene 
por objetivo consensuar entre todos los grupos políticos del ayuntamiento una normativa de 
comunicación institucional del Ayuntamiento de Alcoy que contengan normas y 
recomendaciones de como se deben usar las redes sociales oficiales del Ayuntamiento de 
Alcoy en la comunicación y evitar la confusión entre los contenidos institucionales y los 
partidistas, y ese es el quid de la cuestión y no es otro, nos podemos enredar con que a 
ustedes les parezca bien o mal en nuestra labor de oposición en nuestras redes sociales, 
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ustedes en sus redes sociales hagan ustedes lo que consideren conveniente como hacen, 
pero estamos hablando de la comunicación institucional en redes sociales del Ayuntamiento 
de Alcoy, no de nuestros respectivos partidos políticos o de nuestras respectivas perfiles 
propios en redes, y eso es lo que ustedes no entienden y confunden, lógicamente. De lo que 
se trata, por lo tanto, es de separar clara y nítidamente la comunicación, repito, institucional 
que debe hacerse, desde las redes sociales del Ayuntamiento, y la comunicación política 
que se debe realizar a través de las redes de cada partido político o de cada concejal y no 
mezclar las cosas como ha estado ocurriendo ahora mismo en este ayuntamiento. Todos 
sabemos que las redes sociales tienen hoy en día una importancia fundamental y creciente 
en el mundo de la comunicación y, evidentemente, los ayuntamientos pues quieren, no se 
quieren quedar al margen de ellas, por que es verdad, que es un canal muy útil de 
comunicación que llega con inmediatez a un gran número de ciudadanos, es decir, es una 
herramienta muy poderosa de comunicación con los ciudadanos, y precisamente por eso el 
Ayuntamiento de Alcoy, pues dispone de diversos canales oficiales, para comunicarse de 
una forma ágil y fácil con los ciudadanos, el problema empieza cuando el equipo de 
gobierno confunde las redes sociales del ayuntamiento con sus redes particulares o 
partidistas y se dedica a publicar pues información sesgada, incompleta, a darse autobombo 
o lo que es peor aún, a criticar a concejales de la oposición o atacarles. Y este equipo de 
gobierno hace todas esas cosas, pero es que ademas yo quiero recordar que las redes 
sociales institucionales se mantienen con fondos públicos y se espera que se utilicen para 
informar a los ciudadanos sobre asuntos gubernamentales relevantes y desviar su uso para 
promover objetivos políticos personales, se podría llegar a considerar un uso inapropiado de 
estos recursos públicos. Nosotros es verdad que reconocemos que la distinción no siempre 
es fácil, vale, eso es verdad, la línea que a de ser para la comunicación audiovisual de la 
comunicación política, a menudo, es difusa, por eso pedimos que se regule el uso de las 
redes sociales institucionales del ayuntamiento, porque claro, una cosa es que haga zonas 
grises y otras muy distinta, que descaradamente se utilizan en las redes sociales del 
ayuntamiento para autobombo del gobierno y el ninguneo o crítica a la oposición, y por eso 
hemos traído esta moción al pleno, para acabar con esta situación y que entre todos nos 
pongamos de acuerdo en unas normas de uso de las redes sociales del ayuntamiento que 
distingan claramente lo que es comunicación institucional y lo que es uso político o partidista 
de las mismas, y termino, Sra. Guillem, si existe un manual de uso de las redes sociales, 
¿por qué no se aplica?, por qué no se está aplicando, si, si, el manual existirá, pero como 
con tantas cosas que hace al ayuntamiento, lo hace y luego no lo aplica, y ese es el 
problema. Gracias. Es que se me había olvidado que había una enmienda de Guanyar, para 
añadir un punto.

Sr. alcalde:
Bé, les esmenes sempre funcionen normalment, en les mocions dels grups, si el proponent 
l’accepta, s’hi incorpora.

Sr. Pastor:
Por eso lo decía, que sí, sí que vamos a aceptar.

Sr. alcalde
Molt bé.
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Sr. Pastor:
Es que se me había olvidado.

Sr. Rodríguez:
Bé, efectivament, sí que hi ha un manual d’ús; en el seu moment es va aprovar. Perquè 
sempre hi ha una tendència per part dels governs, d’acord, d’utilitzar els mitjans públics de 
tot en benefici propi; això és una tendència genèrica. Jo podria estar molt d’acord amb la 
intervenció de la regidora Lorena –i de fet ho estic–, però, precisament, el que no s’ha de fer 
és desviar la proposta concreta que ací s’ha de debatre. És una forma de desviar 
l’argumentari per a no fer front a una realitat que nosaltres sí que compartim i és que s’ha 
detectat. No és la primera vegada que nosaltres així ho hem manifestat, és que en les 
notícies que es donen, la forma en què es donen, és d’un ús partidista per part del govern, 
almenys així nosaltres ho entenem, i no és una qüestió de voler visualitzar-se més l’oposició, 
nosaltres tenim els nostres mitjans propis, que hi hauria també, el govern, el PSOE o 
Compromís, en les seues xarxes pròpies, manifestar les seues opinions polítiques pròpies i 
anunciar les notícies segons volgueren, però cal diferenciar això del que són els elements 
propis de la institució. I la institució, en diners públics, ha de ser més objectiva i cal tindre 
una normalitat a l’hora d’expressar les coses de forma objectiva, com dic, no?, perquè, 
efectivament, hi ha moltes vegades que és una còpia i enganxa d’intervencions del govern 
en defensa d’alguna qüestió política en concret, en comptes de donar la notícia de forma 
més objectiva; per tant, jo, nosaltres, no volem desviar el tema, jo puc criticar les formes que 
té el partit Popular, i ho faig habitualment, o les formes que tenen altres partits, però estem 
parlant de les coses que són institucionals, de la utilització per part de l’Ajuntament de les 
xarxes socials, i es detecta, molt clarament, i sobretot quan un està molt de temps en el 
govern, una apropiació indeguda d’aquests usos. Per tant, jo pense que val la pena que fem 
una reflexió, tots, absolutament tots, per intentar protegir la democràcia, protegir els mitjans 
de les institucions, perquè siguen, realment, útils a la ciutadania, no que formen part només 
d’una qüestió ideològica pròpia d’un partit que governa, sinó del conjunt de la institució. És 
una reflexió que hauríem de fer clarament, perquè defensar la democràcia és, 
fonamentalment, donar a la institució aquest caràcter d’objectivitat que mereixen els nostres 
ciutadans. Res més. Bé, evidentment, perdoneu, evidentment, si se m'accepta la proposta, 
votarem a favor de la moció.

Sr. Carlos José García:
Bueno, creo que en esta segunda intervención las cosas se han ido un poco de madre, con 
insultos que se insultan en las redes, y yo creo que eso no es el tema que estamos 
hablando hoy, hoy estamos hablando de una…, de un tema que es para el control del 
gobierno, para que no se haga un uso indebido de las redes sociales y un uso partidista, yo 
creo que en eso estamos de acuerdo y en eso vamos a votar a favor. Gracias.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. alcalde. Gràcies, Sr. alcalde, de nou. Bé, a mi, lliçons del partit que més 
critiquem i més insulta, poques, eixa és una, i l’altra, una de les coses que més em sorprén 
ací, és que tots heu parlat de si existeix o no un manual; i això vol dir que no ho sabíeu. Això 
vol dir que ningú s’ha mirat el que està fent-se o el que no està fent-se. D’acord, miren, 
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lliçons poques, i els diré per què, perquè hi ha moltes maneres, quan un governa, 
evidentment, doncs fem més aparicions, no? Exemples de com apareixen ací tenim la Fira 
de Tots Sants, de Cocentaina: «La Diputación de Alicante promociona los productos de 
Made in Costa Blanca». El Sr. Mazón apareix ací, açò és..., no passa res, perquè això al 
final és una notícia, perfecte. Però després tenim aquest cartell que apareix en els perfils 
institucionals de diferents conselleries criticant el govern anterior dels perfils institucionals 
del PP i de Vox, ací tenim: «El vicepresidente valenciano incluye el logo de Vox en un video 
subido a la cuenta institucional de Conselleria». Jo diria, jo diria que lliçons, poquetes, 
poquetes diria jo, i després, vull dir, vostés  que són persones que dominen perfectament 
eixes regles del joc, no?, també veiem com s’utilitzen eixes xarxes malament o..., bé, 
incomplint eixes regles, no? Açò és d’aquesta setmana: «Mazón elimina 700.000€ de 
ayudas a los regantes de Alicante para destinarlos a promoción institucional», o siga, igual, 
igual, no sé, senyor, Sr. González, eh!, a veure, jo..., ah!, no, Rodríguez, perdona, 
Rodríguez, perdón, Rodríguez perdón. Vostés, quan han estat governant, evidentment, 
també han eixit, també han eixit, Ministeri de Consum, d’acord, Garzón: «Un consumo 
saludable hoy previene enfermedades para mañana», no?, i «Garzón anuncia la puesta en 
marcha...», que em sembla bé, si és que em sembla bé, perquè és el normal. Per què? 
Perquè al final ells estan donant-se notícies d’aquelles persones que estan governant, en 
aquells moments vostés estaven governant i apareixien, perquè és el normal. Per què? 
Perquè els que governen són els que tenen la sort de poder fer, i això és així i, al final, jo 
que voleu que us diga... «cap geperut es veu la seua gepa».

Sra. Zamorano:
A veure, jo no reiteraré el que ha dit la companya Elisa  perquè és que és així. Evidentment, 
la postura que té un govern mai serà la postura que té l’oposició, perquè el govern fa 
determinades accions i les ha de comunicar a la ciutadania, i és això el que fa l’Ajuntament 
d’Alcoi. I vostés han parlat d’exemples, però no els han posat damunt de la taula, exemples 
de mala praxi, però no els han posat damunt de la taula; vull dir, no hi ha cap exemple, tret 
en les nostres xarxes del partit que tenim el mateix dret que vostés a publicar en el partit i fer 
crítica política de les nostres xarxes, però del govern no en veurà cap. I, a més a més, ara 
estaven fent cares  quan la companya els mostrava exemples d’altres administracions en les 
quals vostés estan governant i que no estan complint, evidentment, cap codi ètic de 
comunicació. Vostés fent així, cara rara, però jo, si no ho recorde malament, quan 
governava el PP, quan el Sr. Pastor era l’assessor, ací, en l’Ajuntament d’Alcoi, el govern 
tenia un canal de televisió, un canal 37. No era el Canal 37? I, des d’allí, des del púlpit eixe, 
què es feia, molta ètica política o què es feia aleshores? Clar, és que les lliçons se les ha 
d'aplicar un mateix, i el company Sergi també ha comentat  que es faltaria que es passara 
pel Gabinet de Normalització Lingüística, mire, tots els articles de premsa, que és el que es 
fa entre setmana (perquè, perquè és així, és habitual), es passen per Normalització, a banda 
he de dir que els companys de comunicació tenen titulació i jo confie en ells i ho fan bé, 
errors en podem tindre tots, i en tots els partits en tenim quan comuniquem. Vostés també 
n’han tingut, però, els caps de setmana què fem, perquè els funcionaris de Normalització no 
treballen, no comuniquem els caps de setmana? Aleshores, jo crec que els errors són 
mínims, se n’han produït, no diré que no, són mínims, però no són com per escandalitzar-se 
ni per a continuar amb un protocol que no va enlloc. I, per altra banda, quan es queixen que 
no tenen visibilitat, els ho recorde a tots, però jo crec que ho saben, això no obstant no fan 
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ús, que en la web municipal poden pujar, tots els grups municipals, notícies. Això no obstant, 
no n’estan fent ús, o siga, poden fer-ho i la web institucional és la web institucional; vull dir, 
que ací tenen un canal del qual poden fer ús, i...

Sr. alcalde:
Es va habilitar.

Sra. Zamorano:
Sí, es va habilitar.

Sr. alcalde:
Està en el manual.

Sra. Zamorano:
Jo crec que una cosa sí que podríem incorporar. El manual està, el manual està i la Sra. 
Payá estava en la Corporació aleshores quan el seu grup el va demanar que es fera, jo crec 
que sí que podríem incorporar alguna cosa a eixe manual, i és que, com té el manual de 
bones pràctiques de la Generalitat, i és que en les rodes de premsa només puga anar la 
premsa que estiga acreditada, i així ens evitarem l’ús partidista també de les rodes de 
premsa i fer vídeos, no? Fer vídeos manipulats, per baix, amagades, això també podríem 
incorporar-ho perquè això jo crec que també està dins del que..., del que s'entén per l’ètica, 
no? Aleshores, jo no estic d’acord en cap punt de la moció, però introduïsc eixa esmena, i si 
la introduïm, jo vote a favor.

Sr. Pastor:
Gracias, Sr. Alcalde. Bueno, creemos..., creo que siguen sin entender, la finalidad de esta 
moción, no sé, aquí se han dedicado a ustedes ha decir que si la Generalitat, que si otros 
gobiernos, bueno, bien, estupendo, mal de muchos, consuelo de tontos, estupendo, 
estamos en Alcoy, estamos hablando del Ayuntamiento de Alcoy y estamos hablando de las 
redes sociales oficiales del Ayuntamiento de Alcoy. Ustedes dicen que las redes sociales del 
ayuntamiento no se usan para usos partidistas y la Sra. Zamorano dice que no hemos 
puesto ejemplos, bueno, pues le vamos a poner ejemplos, redes sociales del Ayuntamiento 
de Alcoy: “La concejal de Cultura acude al acto de entrega de los premios culturales de la 
Diputación de Alicante”, solo la concejal de Cultura, porque este portavoz del partido Popular 
de Alcoy estaba allí presente, pero solo acudió la concejal de Cultura, por ejemplo,  aclaro, 
yo es que no soy como Pedro Sánchez, que soy Pedro presidente y Pedro candidato, yo 
soy, al mismo tiempo, concejal del Ayuntamiento de Alcoy, miembro de la Corporación y 
diputado provincial. Otro ejemplo: “El alcalde de Alcoy, el vicealcalde de Alcoy, el presidente 
de la Cámara de Comercio de Alcoy, acompañados por otros miembros de la Cámara, 
acuden a la entrega de premios…”, si, “acuden a la entrega del premio a la empresa 
centenaria Hilaturas Jordá, de la Diputación de Alicante, bueno, yo también estuve allí, no 
solamente estuve sino que además entregar el premio, intervine, en esa gala. No estaba, 
para el Ayuntamiento de Alcoy, red institucional, no estaba. O por ejemplo, cuando una 
concejal de gobierno utiliza las redes sociales del ayuntamiento para justificar que llevan 
años sin cumplir una sentencia judicial echándole la culpa al principal partido de la 
oposición, criticando a la oposición, desde una red social oficial del Ayuntamiento de Alcoy o 
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cuando se oculta, de todas maneras, pues por ejemplo, pues que los bonos consumo y las 
ayudas a las Pymes por la crisis de Ucrania son de la Diputación, no del Ayuntamiento, que 
es un mero tramitador, y al fin, cualquier día, cualquier día de estos, un asesor suyo que es 
el encargado de hacer las fotos va a terminar en el fisio, el pobre hombre, de tanto 
contorsionarse, para conseguir hacer una foto en la que no aparezcan los concejales de la 
oposición. Bueno, pues a eso nos estamos refiriendo. Lo único que pedimos es que 
regulemos el uso institucional de las redes sociales del Ayuntamiento de Alcoy, luego, en 
nuestras redes sociales particulares, en las redes sociales de nuestros partidos respectivos, 
nos podemos pelear todo lo que queramos, nos podemos atizar, criticar y hacer lo que 
queramos, pero dejemos…, que lo hacemos todos... que lo hacemos todos...  pero eso 
forma parte del juego político, lo único que estamos pidiendo es sacar a las redes 
institucionales del Ayuntamiento de Alcoy de ese juego político y de ese juego partidista, 
pero es que además, esta regulación que proponemos nosotros, yo creo que también les 
beneficia a ustedes, por que en la próxima legislatura, cuando estén sentados aquí, en la 
bancada de la oposición, pues agradecerán que regulemos el uso de las redes sociales 
oficiales del ayuntamiento. Por lo tanto, yo creo que incluso a ustedes también les conviene 
aprobar esta moción, así que les invito a que reflexionen y a que la aprueben con nosotros 
por que creo que no estamos pidiendo nada que no sea lógico y razonable. Gracias.

Sr. alcalde:
Podria tornar a dir la proposta de l’esmena per saber el que votarem i que conste en acta?

Sr. Rodríguez:
Seria afegir un punt que seria: "Que els escrits en valencià siguen revisats, abans de la seua 
publicació, pel Gabinet de Normalització Lingüística, per a fer les correccions adients i que 
es tinga sempre present l’aplicació de la Llei Valenciana d’Igualtat de Gènere pel que fa al 
llenguatge."

Sr. alcalde:
Dues qüestions només respecte a la moció: primer, elaborar una normativa, ja hi ha una 
normativa; per tant, està complit aquest objectiu, podeu, ara que ja sou conscients que hi ha 
una normativa aprovada i consensuada, estudiar-la i fer les aportacions que cada grup 
entenga per a millorar-la, que sempre es pot millorar, i després, aquesta esmena, nosaltres 
no podem votar a favor, perquè és d’impossible compliment, una de les claus de les xarxes 
socials perquè tinguen, complisquen els objectius d’informar a la ciutadania, és la 
immediatesa, aleshores és impossible, per exemple, aquesta vesprada, a les 7 de la 
vesprada descobrirem el cartell anunciador de Nadal Alcoià i anem a fer publicacions en 
eixe cartell, en l’encesa de llums, igual que demà en la inauguració de la Torre de 
Cocentaina i no hi ha capacitat per a poder revisar, prèviament, els escrits i què el 
compromís del govern és, evidentment, escriure les publicacions sense faltes d’ortografia ni 
cap errada, i com comentava la companya, errors podem cometre’n tots, però tenen la 
formació necessària per a poder fer publicacions en dues llengües sense cap problema, 
però és impossible, ja dic que per molt que s’aprove ací, seria un brindis al sol perquè ni 
tenim els recursos mitjans humans per a estar pendents 24 hores de totes les publicacions i 
revisar-ho prèviament o hauríem de publicar en una setmana o dies posteriors qüestions que 
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són d’actualitat i que són, necessàriament, s’han de publicar en el moment, no?, i, per tant, 
ja dic, encara que s’aprove no podrem complir-ho, perquè quede clar.

Sr. Rodríguez:
A veure, això és molt fàcil de resoldre, si se m’explica segons se m’ha explicat, jo el que puc 
dir és que els escrits en valencià siguen revisats sempre que es puga abans, és a dir, 
sempre que es puga, si no es pot un cap de setmana perquè no hi ha personal, ho entenc 
perfectament, però jo crec que és molt fàcil dir que puguen ser revisats sempre que es puga 
els escrits per evitar el màxim d’errors que sempre es cometran.

Sr. alcalde:
Les comunicacions de les xarxes socials no es poden revisar, prèviament, pel Gabinet de 
Normalització Lingüística, és impossible, és impossible perquè ja tenen també prou faena 
com per a, abans d’un twit o abans d’una publicació en Facebook o qualsevol xarxa social, 
que hàgem d'enviar-ho, esperar la resposta, per a poder publicar-ho. No, no es pot fer.

Sr. Rodríguez:
Bé.

Sr. alcalde:
Per tant, votarem la moció.

Seguidamente, se somete a votación la moción presentada por el grupo municipal 
POPULAR, incorporando la enmienda planteada por parte del grupo municipal GUANYAR 
ALCOI, y que queda establecida en los siguientes términos:
 

“Exposición de motivos:

Según numerosos autores, las redes sociales en manos de la Administración pública 
pueden y deben fomentar el diálogo y el debate para alcanzar consensos 
ciudadanos más amplios, especialmente en los ayuntamientos, considerados el 
primer punto de contacto con los ciudadanos.

En el ámbito de la Administración pública, es necesario diferenciar entre la 
información de servicio público, la de interés ciudadano y la información de 
contenido político. Sin embargo, esta distinción no siempre es fácil de establecer, ya 
que la línea que separa la comunicación institucional de la comunicación política a 
menudo es difusa. Además, existen puntos de encuentro entre ambos tipos de 
comunicación, lo que dificulta determinar si los mensajes emitidos por una institución 
pública son puramente informativos y neutrales, o si contienen implícitamente 
contenido ideológico con fines políticos.

Dentro de la Administración pública local, convergen dos ramas de comunicación: la 
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necesaria comunicación diaria del servicio público y la comunicación política de un 
líder o gobierno que busca mantenerse en el poder. A través de diversos procesos 
comunicativos y medios de relación con la ciudadanía, las administraciones se 
dirigen a la población para transmitir mensajes relacionados con el desarrollo de 
competencias públicas. Esto se justifica en la premisa fundamental de que el 
ciudadano, como epicentro de la acción de gobierno local, debe estar informado de 
todas las actuaciones e iniciativas administrativas que puedan afectar a su condición 
de ciudadano-administrado.

En cuanto al objetivo de los mensajes, la participación ciudadana se considera 
fundamental en una comunicación que, dentro de un contexto democrático, también 
debe ser un instrumento eficaz para garantizar la participación de los ciudadanos en 
los asuntos públicos y hacer que se sientan responsables de sus elecciones. 
Además, para diferenciar la comunicación institucional de la comunicación política y 
electoral, el contenido de estos mensajes debe centrarse únicamente en difundir la 
actividad de la entidad en sí misma, en este caso del ayuntamiento, sin destacar a 
ninguno de los miembros y en ningún caso, al gobierno por encima del resto de la 
corporación que también conforman el ayuntamiento. Debe transmitir información 
objetiva y neutral que se ajuste a su vocación irrenunciable de servicio público, 
evitando el discurso partidista y la contienda electoral que a menudo lleva a que 
muchas administraciones públicas estén en campaña permanente.

En España, la Ley 29/2005, de 29 de diciembre, de Publicidad y Comunicación 
Institucional, regula la comunicación y la publicidad promovidas o contratadas por la 
Administración General del Estado y otras entidades del sector público estatal. Esta 
ley establece pautas para diferenciar la comunicación institucional de la 
comunicación política. En su artículo 4, se encuentran las prohibiciones que impiden 
a los gobiernos promover o contratar campañas institucionales de publicidad y 
comunicación con el objetivo de resaltar los logros de gestión u objetivos 
alcanzados. Durante los períodos electorales, estas restricciones se endurecen aún 
más, prohibiendo cualquier tipo de campaña institucional, con el fin de acabar con 
las campañas de "autobombo y favoritismo" desde la administración pública.
Con el objetivo de que el ayuntamiento aproveche todas las potencialidades de los 
canales de comunicación de las redes sociales, incentive la participación ciudadana 
a partir de la comunicación de la actividad municipal y aumente la calidad del 
servicio público, sin ensalzar los logros de gobierno, proponemos los siguientes 
puntos de acuerdo:

 Elaborar una normativa de Comunicación Institucional del Ayuntamiento de 
Alcoy, que contenga normas y recomendaciones de cómo se deben usar las 
redes sociales en la comunicación con la ciudadanía, para mejorar su 
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información y evitar la confusión entre los contenidos institucionales y los 
partidistas. 

 Que la elaboración de esta política de uso sea consensuada por todos los 
grupos políticos presentes en el Ayuntamiento de Alcoy.

 Que los escritos en valenciano sean revisados, antes de su publicación, por el 
Gabinete de Normalización Lingüística, para hacer las correcciones 
adecuadas y que se tenga siempre presente la aplicación de la Ley 
Valenciana de Igualdad de género en cuanto al lenguaje.”

El Pleno del Ayuntamiento, por mayoría de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos POPULAR (8), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), y 
el voto en contra de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (9) y 
COMPROMÍS ALCOI (3), aprueba la moción presentada y que incorpora la enmienda del 
grupo político GUANYAR ALCOI.

Sr. alcalde:
Si, se aprueba la moción que ja està complida perquè ja tenim…, s’aprova una moció que ja 
està complida perquè ja tenim un reglament i ja està complida. Sí, sí, s’aprova, s’aprova.

13. 32678/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A L'OBLIGATORIETAT DE TINENÇA D'ASSEGURANÇA DE 
RESPONSABILITAT CIVIL PER A VMP, MONOPATINS, PATINETS I APARELLS 
SIMILARS SENSE MOTOR, REGULATS EN L'ORDENANÇA MUNICIPAL DE 
CIRCULACIÓ
Sra. Peidro:
Gracias de nuevo, Sr. Alcalde. 

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La variedad de alternativas que existen para desplazarse ha transformado la movilidad en 
las ciudades.

Las bicicletas y los vehículos de movilidad personal (VMP) se han sumado a los medios 
convencionales como los coches, las motos y el transporte público.

La rapidez con la que los patinetes eléctricos y las bicicletas han irrumpido en Alcoy, genera 
una sensación de inseguridad sobre todo a los peatones.

Se ha debatido mucho sobre si los usuarios de este tipo de vehículos pueden representar un 
peligro sustancial a otros usuarios como por ejemplo peatones y es que en una colisión a 25 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124501601665747 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

km/h, de un patinete eléctrico contra un peatón o contra un vehículo puede producir graves 
lesiones a su conductor y a los peatones, no olvidemos que estos conductores no están 
protegidos por ningún tipo de carrocería ni demás sistemas de protección.

La Dirección General de Tráfico deja en manos de los gobiernos autonómicos y locales la 
contratación de un seguro para estos vehículos. 

Puesto que la ORDENANZA REGULADORA EN MATERIA DE ORDENACIÓN DEL 
TRÁFICO DE PERSONAS Y VEHÍCULOS EN LAS VÍAS URBANAS de Alcoy, en su artículo 
49, circulación de bicicletas, recomienda disponer de un seguro de responsabilidad civil con 
cobertura en caso de accidente para daños a terceros, en su artículo 63, condiciones 
específicas de circulación de VMP, también recomienda disponer de un seguro de 
Responsabilidad Civil y en el artículo 66, circulación de monopatines, patinetes, patines y 
aparatos similares sin motor, especifica que “Cuando sean utilizados para el desplazamiento 
de personas, de manera similar a los Vehículos de Movilidad Personal, podrán utilizar las 
vías ciclistas, sujetos a la misma regulación que los VMP.”

Para VOX Alcoy la seguridad es primordial, por lo que creemos que es el momento de dar 
un paso más en cuanto a seguridad para todos estos vehículos y también para los peatones.

Por todo lo expuesto, realizamos los siguientes ruegos:
 Que en la ordenanza reguladora en materia de ordenación del tráfico de personas y 

vehículos en las vías urbanas de Alcoy, en sus artículos 49 y 63 se cambie la 
recomendación de disponer de un seguro de Responsabilidad Civil por su 
obligatoriedad y en el artículo 66 se especifique esa obligación, para que todo esto 
entre en vigor durante el próximo año.

 Que se realice una campaña informativa de su entrada en vigor para que los 
ciudadanos a los que afecte se adapten a la nueva regulación lo antes posible.

 Que se realice un censo de patinetes y bicicletas eléctricos quedando identificados 
con un código QR.”

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. alcalde i molt bon dia a totes i a tots. Bé, aniré al gra, ja els avance que 
no acceptarem aquest prec, i no l’acceptarem perquè vostés mateixos, en l’anterior 
legislatura, van estar en companyia de l’equip de govern i també amb la resta de companys 
de la Corporació, en la redacció, modificació i millora del text base que l’equip de govern va 
facilitar com a esborrany de l’actual ordenança de trànsit. Cal recordar dues coses: com a 
primera, que ja vam debatre molt d’açò que estem ara mateix plantejant. Vostés, ja, en 
aquell moment, ja van plantejar el mateix, i una immensa majoria de grups que estàvem en 
aquesta redacció, vam pensar que no era idoni, i no era idoni perquè la majoria pensàvem 
que el que havíem de fer era potenciar l’ús dels patinets i de les bicicletes i, per tant, 
possiblement, el que sí que anàvem fent era obligant a utilitzar casc, obligant a haver de 
tindre un segur, possiblement minoraríem que la gent poguera utilitzar aquestes bicicletes o 
aquests patinets per la ciutat, i molt més si féiem un registre d'aquests, això encara ho 
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complicaria més, per tant, això, el que vam fer és deixar-ho de banda. I, en segon lloc, en 
aquesta ordenança, cal tindre que compte que fa molt poc temps que està en vigor, no tenim 
una gran casuística en aquests moments d’accidents ni de patinets, ni de bicicletes i pensem 
que, tal com vam comentar en el seu moment, la responsabilitat civil un la pot afrontar amb 
segurs de cases, o la pot assumir directament, i, per tant, pensàvem que era la forma en què 
no complicaríem tant l’assumpte, i, per tant, entenem la bona finalitat que vostés proposen 
en el sentit de més seguretat per a aquells que utilitzen aquest tipus de dispositius, però 
nosaltres estimem que l’oportuna era la mesura que es va prendre en el seu moment, en la 
redacció final d’aquesta ordenança.

Sra. Peidro:
Si, bueno, yo si no recuerdo mal, creo que usted comentó en la legislatura pasada, cuando 
se redacto esta ordenanza, que era un documento vivo, se hicieron bastantes aportaciones 
por parte del grupo municipal VOX ALCOY, unicamente se aceptó la obligatoriedad del 
casco y creo que no pueden negar el incremento de…, vamos, de aparición de bicicletas y 
de vehículos de movilidad personal, porque según el contador que tienen en la Alameda, 
más de 35.000 han pasado por allí, nosotros no seríamos el primer municipio en que 
creasemos ni un censo, ni registro, ni tampoco en establecer la obligatoriedad de este 
seguro de Responsabilidad Civil. Hay muchísimas ciudadades que ya nos llevan bastante 
camino adelantado en este sentido: Benidorm, Bilbao, Castellón, Valencia, entre otras 
muchas. Para nosotros es muy importante la seguridad, sobre todo ante el aumento del uso 
de este tipo de vehículos, desde luego que esperamos que no haya accidentes, por 
supuesto, pero que puesto que se están utilizando las vías, creemos que sería una medida 
muy importante, los seguros de responsabilidad civil, como bien ha dicho usted, puede ser 
que cubran los de la vivienda, pero bueno, a lo mejor llega el día en que los seguros de las 
viviendas no cubren ese tipo de acccidentes por que…, o sea, vamos,…, que por desgracia, 
haya demasiados o, bueno, sabemos como son las compañias de seguros, que les puede 
no llegar a interessar, por eso pensábamos que era una buena propuesta, pero bueno, a la 
vista de la respuesta, pues nada, seguiremos... seguiremos con ello.

Sr. Llopis:
Entenem que no els compensa la nostra postura, que no els parega la més idònia, però 
nosaltres pensem que l’ordenança fa poc temps que es va assumir per part de tots, que 
l’aposta era eixa i que pensem que no cal, ara, a presses i corrents i en molt poc temps, fer 
un canvi. Sí que és veritat això que vosté ha manifestat, que ho vaig dir, que era un 
document viu, com totes les ordenances, però pense que no és el més idoni prendre, ara 
mateix, eixa decisió. I precisament perquè nosaltres vam ser pioners en aquesta ordenança 
perquè vam marcar. A posteriori, la DGT, prendria com a decisió que era l'obligatorietat del 
casc en el cas de les bicicletes i els patinets, un acord que vam adoptar tots els grups 
polítics i que vam incorporar en l'ordenança, però no va ser el mateix cas en el tema del 
segur en el tema de registre. Van haver-hi moltes discrepàncies, van haver-hi moltes 
diferències, i, per tant, jo pense que no és el més idoni, ara en aquests moments, canviar 
aquesta normativa que fa molt bon temps, i que, tal com he dit, com s’ha dit, no han hagut 
tants casos d'accidents, i esperem que, com vostés també han dit, no n’hi haguen. Per tant, 
nosaltres el que pensem és que continuarem en el que hi ha en el text, recomanant que 
tinguen un segur de responsabilitat civil, però no obligant.
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14. 32678/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA REVISIÓ I ADEQUACIÓ DELS LOCALS UTILITZATS PER LES 
ASSOCIACIONS DE VEÏNS
Sra. Peidro:
Gracias, Sr. Alcalde. 

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las asociaciones de vecinos de nuestro municipio utilizan locales para la realización de 
proyectos y actividades para la promoción de la participación ciudadana, así como 
actuaciones que propician la convivencia y la integración de los ciudadanos en la vida 
sociocultural de la población, a través de actuaciones formativas, artísticas, recreativas y/o 
socioculturales.

En algunos casos, los locales son de propiedad privada y es el Ayuntamiento quien se hace 
cargo del alquiler, y en otros casos, estos locales son propiedad del Ayuntamiento.

Es este último caso el que queremos tratar después de comprobar el estado de alguno de 
estos locales.

Como por ejemplo, el local de la AAVV Els Clots, cuyo estado pueden ver en estas 
imágenes. 
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Dudamos de que estas sean las condiciones más adecuadas para cumplir con las 
actividades que como asociación de vecinos tienen para con sus conciudadanos.

Por lo que desde el Grupo Municipal VOX Alcoy realizamos los siguientes ruegos:

 Que se realice por parte del departamento correspondiente un informe técnico del 
estado de los locales propiedad del Ayuntamiento y que están cedidos a las 
Asociaciones de Vecinos.

 Una vez realizado el informe técnico y ante el estado deplorable de alguno de ellos, 
se inicien los trámites administrativos necesarios para el comienzo de  las 
reparaciones a la mayor brevedad posible.”

Sra. Mira:
Gràcies, alcalde i bon dia a tots i a totes. Sra. Peidro, vamos a decirle que si a este ruego. 
Yo me imagino que están…, lo sé, que están yendo a visitar y hablar con las asociaciones 
de vecinos y me imagino que el hecho de tener las fotos dels Clots es porque realmente, en 
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las otras asociaciones, no se ve ese estado, como dicen ustedes, deplorable, que me 
parece un adjetivo bastante…, pero bueno, así y todo, como le digo, vamos a aprobarlo y si 
que me gustaría, si no pasa nada, ahora en enero, que el debate de los presupuestos va a 
estar aquí en el salón de plenos, que se sumaran a ese si de los presupuestos, por que 
estas partidas que ustedes tienen, pues ganas, ¿no?, de poder mejorar esas instalaciones, 
pues esas partidas se dan en ese presupuesto y esperamos su si para poderlas hacerlas 
realidad, así que muchísimas gracias.

Sra. Peidro
Muchísimas gracias por aceptar el ruego. La verdad es que…, sobretodo es por que en el 
momento en que las asociaciones vecinales concurren a solicitar las subvenciones, teniendo 
locales de esta forma, pues están en desventaja al respecto de otras asociciaciones que 
tienen los locales en perfectas condiciones y si pueden realizar actividades, así que le 
agradezco que me acepte el ruego y espero que se pueda realizar lo antes posible. En 
cuanto a los presupuestos, pues bueno, cuando los tengamos, los miraremos, y entonces ya 
podremos formarnos una opinión. Gracias.

15. 32690/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE L'EDIFICI DE LA CASA DE LA CULTURA. 
Sr. Carlos José García:
Gracias, de nuevo, Sr. Alcalde. 

El Sr. Carlos José García, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Nuestra Casa de la Cultura está ubicada en un edificio de estilo neoclásico construido en el 
año 1927 y destinado entonces a lo que sería el Banco de España. En el año 1982 el banco 
procedió a su cierre donando el edificio al Ayuntamiento de Alcoy, restaurando el mismo 
para albergar la biblioteca pública municipal, el archivo municipal y sala de exposiciones.

Lo cierto es que es un edificio imponente, con mucha historia y como todas las 
infraestructuras de nuestra ciudad, necesita un mantenimiento periódico, mas aún en unas 
instalaciones con casi cien años de antigüedad.

El archivo municipal está ubicado en los sótanos en el lugar donde se encuentran las cajas 
fuertes de lo que en su día fue el Banco de España. Este archivo posee obras y escritos 
desde el siglo XIII siendo uno de los archivos con documentos mas antiguos de la 
Comunidad Valenciana. 

Las estancias destinadas al archivo carecen de sistemas de seguridad frente a incendios 
aun cuando alberga documentos históricos muy importantes.

Por otro lado, según la ley  39/1981, de 28 de octubre la cual cita en su artículo tercero “La 
bandera de España deberá ondear en el exterior y ocupar el lugar preferente en el interior 
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de todos los edificios y establecimientos de la Administración central, institucional, 
autonómica, provincial o insular y municipal del Estado”. En este caso, las banderas 
institucionales no están colocadas en la fachada de la Casa de la Cultura.

Por lo que realizamos los siguientes ruegos:

 Que el departamento responsable realice un informe técnico sobre el estado del 
edificio de la Casa de la Cultura que determine su situación.

 Una vez realizado el informe técnico, se proceda a realizar las gestiones 
administrativas necesarias para la rehabilitación, reparaciones e instalaciones que se 
precisen.

 Instar al Gobierno Municipal de Alcoy a cumplir ley 39/1981, de 28 de octubre por la 
que se regula el uso de la bandera de España y otras banderas y enseñas.”

Sr. Trelis:
Molt bon dia. Moltes gràcies, Sr. alcalde. Bon dia a tots. Don Carlos, no sé si acceptar-li el 
prec o no, primera i principal perquè, durant els mesos de juny-juliol, ja es va traslladar la 
sol·licitud al departament corresponent, a l’estudi de l’estat de l’edifici del Centre Cultural 
Mario Silvestre, principalment, al que afecta la teulada per les filtracions que allí existeixen. 
El departament corresponent està elaborant aquest estudi a efecte de..., tot el tema de 
l’estudi i estem a l’espera que el departament tècnic finalitze aquest estudi corresponent. 
Com com ja es va anunciar en el seu dia, en les mateixes dates, juny-juliol, es va procedir a 
la sol·licitud d’un préstec per al qual ja s’ha destinat una partida de 300.000 euros, per a la 
rehabilitació i/o reparació d’elements que ho precisen amb caràcter més prioritari. 
Evidentment, hi haurà coses que necessiten una prioritat, abans que unes altres, no? I quant 
al tema de les insígnies, banderes, que, evidentment, que és necessari col·locar-les, hi ha..., 
no estan col·locades hui en dia per un tema de respecte, de respecte a aquestes insígnies i 
a aquestes banderes. Com vostés són coneixedors, segur, sap que allí tenim algun 
problema de niament de coloms i una vegada que tot aquest informe tècnic estiga 
solucionat, és procedirà, com ha dit anteriorment, en la mesura prioritària, primer, a 
solucionar la cosa més urgent que puga ser i, després, evidentment, a l’eliminació dels nius 
dels coloms que són els que desbaraten i ataquen. Per tant, sota el nostre punt de vista, és 
perfecte que aquestes insígnies no estiguen, no, aquestes banderes, no estiguen 
col·locades d’aquesta manera fins que aquest problema quede solucionat; per tant, el prec 
no li l’accepte perquè ja està acceptat, o siga, que és un tema en el qual estem treballant ja 
des que jo, com a responsable del departament, vaig prendre possessió del càrrec. 

Sr. Carlos José García:
Gracias. Respecto al…, tiene razón con el tema de las palomas que hay…, en las palomas 
que anidan allí que ensucian la bandera y pueden ensuciar…, y causan bastante, bastante 
suciedad, lo que pasa es que eso ya se dijo, ya, nuestro grupo municipal ya lo presentó, y ya 
se dijo en la legislatura pasada, ha pasado tiempo y no se ha puesto solución todavía, yo 
creo que deberían, en todo este tiempo, debería haber sido ya, este problema solucionado, 
y ahora podríamos colocar las banderas, y respecto a lo anterior, también tiene razón de 
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que si que se han efectuado estudios para…, y están esperando estudios al respecto, de lo 
que es más necesario hacer, y…, pero es que este edificio ya lleva así mucho tiempo, los 
estudios se retrasan mucho, y hay gente ahí que está, por ejemplo, en invierno, ha bajado 
mucho la…, el acceder a ese…, a la biblioteca, y que la gente accede a la biblioteca, han 
bajado mucho los usuarios, porque…, si, han bajado bastante, a mi me lo han comentado de 
buena…, y es precisamente porque la calefacción, por ejemplo, no funciona, y en invierno 
hay, allí se han alcanzado temperaturas de 5 grados y ahí la gente no va porque está 
incómoda, y en verano igual, en verano el aire acondicionado tampoco funciona 
correctamente, para lo grande que es ese edificio, y la gente pasa calor, bueno, estamos, 
somos conscientes de que se está llevando un estudio a efecto a ese caso, pero yo, me 
gustaría que ese estudio fuera lo más rápido posible y se encauzaran los temas más 
prioritarios, como por ejemplo, las goteras, o la calefacción, incluso el tema del Archivo 
también, que es necesario algún sistema de alarma, cosa que a lo mejor no quiera Dios que 
pase, pero puede ocasionar un accidente y se perderían obras valiosísimas. Gracias.

Sr. Trelis:
No quiere Dios o quien sea, o sea, no queremos nadie que pase ninguna cosa en absoluto. 
Me consta que el tema de la calefacción está, si no solucionado, en vías de solución, que el 
tema de las palomas, el tema del techo, es inminente en el momento que el estudio esté 
terminado, yo, me consta que el departamento de Arquitectura está trabajando con ello, y en 
el momento que todo este tema esté solventado, yo le aseguro que el primero que le invitaré 
a ver la bandera puesta seré yo, no se preocupe. 

16. 32690/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A FER CANVIS EN LES BASES DEL PREMI CIUTAT D'ALCOI DE NOVEL·LA 
“CLARA SIMÓ”
Sr. alcalde:
Està qui la fa? Sr. García, le ha tocado.

Sr. Carlos José García:
Gracias Sr. Alcalde. Esto es un ruego para realizar cambios de las bases del premio Ciudad 
de Alcoy de la novela .

El Sr. Carlos José García, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Este año Alcoy ha vuelto a celebrar el certamen del premio de novela “Clara Simó” el cual 
tiene unas bases que han de cumplir quien opte a presentar sus obras al concurso. 

La celebración de este debería ser una oportunidad para difundir y dar a conocer la cultura 
de nuestra ciudad y de la Comunidad Valenciana, y como promoción de la lengua de 
nuestra tierra, el Valenciano.

En este año y los anteriores...”
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Sr. alcalde:
Un momento, un momento, un momento, Sr. Martínez, no, no, no, no, no, és que, ho 
explique perquè, abans, també el Sr. Cantó m’ho deia, és que eixe micro ha d’estar sempre 
obert.

Sr. Martínez:
És que no el veig apagat.

Sr. alcalde:
Ja, però ha d'estar sempre encés perquè, quan estan tots apagats, eixe és el que marca la 
posició perquè, com ara, tinguem una vista panoràmica, i en comunicació puga eixir tota la 
Corporació, al complet, sense excloure ningú, i, per tant, si…, en conseqüència, eixe és el 
motiu pel qual està obert sempre, durant tot el plenari. Disculpe.

Sr. Carlos José García:
Una vez aclarado este tema:

“En este año y los anteriores, las bases del certamen ni siquiera nombran al valenciano 
como requisito para presentar las obras, sino que hace referencia solamente al catalán, 
exactamente dice en el objeto de las bases “Promoció i suport a la creació literària escrita en 
català” y en el punto 2 de las mismas bases, “Les obres hauran d’estar escrites en català”.

Creemos que en una ciudad como Alcoy con tanta tradición cultural merece tener un 
certamen que premie obras escritas en valenciano.

Por todo lo cual, para promocionar la lengua de nuestra comunidad en este concurso, 
presentamos el siguiente ruego:

 Instar a la Concejal de Cultura que especifique en el objeto de las bases del 
concurso de novela “Clara Simó”, “Promoció i suport a la creació literària escrita en 
valencià” y exponer en el punto 2 que “Les obres hauran d’estar escrites en 
valenciá”.”

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. alcalde. Jo vaig a fer-los una altra proposta, que pose «Promoció i suport a la 
creació literària escrita en català, en totes les seues variants».

Sr. Carlos José García:
A on?

Sra. Guillem:
Però vosté diu, «Promoció i suport a la creació literària escrita en valencià», i jo li dic: 
«Promoció i suport a la creació literària escrita en català, en totes les seues variants», i «Les 
obres hauran de ser escrites en valencià», jo li propose: «Les obres hauran d’estar escrites 
en català, en totes les seues variants».
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Sr. Carlos José García:
Doncs, no m’agrada la proposta. Esta claro que ustedes pueden convocar un premio cuyas 
bases sean escritas…, que esté escrito en Suajili si así lo desean, pero un ayuntamiento 
como el de Alcoy debe dar enfasi a lo que nos pertenece por tradición. Cuidar o preservar 
una lengua con casi 2 siglos de oro en su historia y con obras y autores tan reconocidos 
como Jordi de Sant Jordi, Ausias March, Joanot Martorell, Joan Roís de Corella, Jaume 
Roig, Sor Isabel de Villena. El valenciano es la lengua oficial de la lengua valenciana según 
el artículo 7.2 del estatuto de autonomía valenciano, y no el catalán. El problema es que hay 
un conflicto lingüístico valenciano que viene enfrentando desde 1908 a dos concepciones 
radicalmente distintas de entender el origen y carácter de la lengua valenciana, polémica 
generada por los pancatalanistas en su fanatismo por crear los llamados “Paises Catalanes” 
y que destinan grandes cantidades de dinero en imponer el catalán en la comunidad 
valenciana. Continuo: Por si no se han dado cuenta ustedes, se han alineado con Jose 
María Aznar, Jordi Pujol y Zaplana. Jordi Pujol pactó en 1996 con Zaplana y Aznar la unidad 
de la lengua. CIU supeditó su apoyo en la investidura de Aznar al reconocimiento del catalán 
en nuestra comunidad tras lo cual se creó la OVL relegando a la Real Académia de la 
Cultura Valenciana a un segundo plano tras lo cual se perdió la autenticidad de nuestra 
lengua, es decir, ustedes hablán del valenciano normativo gracias a Zaplana, por si no lo 
sabían. Aunque el valenciano comparte mucho de su léxico con el catalán, son 2 variantes 
diferentes de una misma raíz, una lengua romance derivada del latín vulgar, y que tiene su 
origen en la influencia de varias lenguas, partiendo del mozárabe, que ha ido evolucionando 
a través del tiempo y, lo que es más importante, nunca, hasta ahora, ha sido por imposición 
política sino por evolución natural. Y me voy a adelantar a la segunda intervención, ya que 
no voy a tener oportunidad.

Sr. alcalde:
No, és que no hi ha segona intervenció, no…

Sr. Carlos José García:
No, me voy a adelantar a lo que usted me va a contestar, seguramente, ¿no me va a 
contestar a nada?, ¡ah!, que seguramente me llamen catalanofobo, que es su palabra 
favorita, y nos dicen que tenemos catalanofobia, hablando de valencianofobia, proteger…, 
renegar de la propia lengua de nuestra comunidad es valencianofobia, decir que la 
Comunidad Valenciana forma parte del Països Catalans, es valencianofobia, creer que el 
catalán está por enciama del valenciano, es valencianofobia, tener como maestro de 
ceremonia a un aprendiz de cómico en un acto como la gala del 9 d’Octubre, es 
valencianofobia, ignorar la gala institucional del 9 d’Octubre a nuestra señera, es 
valencianofobia, olvidar en esta misma gala la interpretación de nuestro himno, es 
valencianofobia. No es catalanofobia lo que percibimos, ya que sentimos a Cataluña como 
una parte más de España, rica en cultura, rica en tradiciones y parte de nuestro territorio 
nacional. Así que les ruego en este ruego, que se imponga el sentido común, nos 
demuestren un poco de amor a su comunidad, que compartimos, y que cambien en las 
bases que la lengua en la que se presenten las obras sean escritas en valenciano.

Sra. Guillem:
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Com vosté diu, seré superbreu i anant directament, no?, al sentit comú, vosté quan es posa 
malalt va a un metge, veritat?, o va a un xaman?, va a un metge, veritat, doncs ací resulta 
que nosaltes som súper d’empirisme i el mètode científic, i els científics que s’encarreguen 
de la llengua són els lingüistes, li sona d’alguna cosa Pompeu Fabra? que era valencià, bé, 
així és que jo no em dedicaré a discutir qüestions terraplanistes.

17. 32800/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC ADEQUACIÓ CORBES CARRETERA FONT ROJA.
Sr. Abad:
Gracias, Sr. Alcalde. Bien.

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El recorrido de la carretera al Parque Natural de la Font Roja (CV-797), en su tramo final, 
dispone de unas curvas complicadas a la hora de albergar grandes vehículos como los 
autobuses. Últimamente, se está fomentando o acotando el uso de este medio de transporte 
para acceder al Parque. 

A menudo, quedan bloqueados autobuses en una curva en concreto, la última en sentido 
descendiente (sobre el PK 6), lo que provocaría problemas a la hora de tener que evacuar 
de urgencia la zona, así como permitir el acceso de los vehículos de emergencia en su caso. 
El día de la Romería se pueden observar este tipo de problemas y los sustos que provoca.
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Puesto que la tendencia parece que sigue siendo la de restricción de acceso a vehículos y el 
uso continuado de autobuses, así como el fomento del turismo y las excursiones al 
Santuario, planteamos al Gobierno Municipal el siguiente ruego:

 Instar a la Administración correspondiente (Diputación de Alicante) a que resuelva 
este problema antes de que pudiéramos lamentar alguna desgracia.

 Instar a la Administración correspondiente (Diputación de Alicante)  a revisar el resto 
de curvas y recorrido de la CV-797 para evitar este tipo de problemas en un futuro.”

Sr. Martínez:
Moltes gràcies, Sr. alcalde. Bé, jo instar... Jo exigiria, exigiria a l’administració corresponent, 
a la Diputació d’Alacant, que resolga aquest problema abans que puguem lamentar alguna 
desgràcia. I exigiria a l’administració corresponent, a la Diputació d’Alacant, que revise la 
resta de revoltes i el recorregut de la CV-797 per evitar aquest tipus de problemes. De totes 
maneres, acceptant-li el prec, jo també voldria fer-li una puntualització, i és que cal recordar 
–perquè tots coneixem la distribució de competències–, que la carretera d’accés a la Font 
Roja és competència de Diputació d’Alacant; la resta de parc, a excepció del paratge de la 
Font Roja, és competència de la Generalitat Valenciana, i el mateix paratge, ermita i  l’edifici 
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conjunt a l'ermita, és competència municipal, el manteniment. Ho dic, perquè vosté parlava 
ací, i és una cosa que a mi m’ha sorprés: “Puesto que la tendencia parece que sigue siendo 
la de restricción de acceso a vehículos…”, entenc que la competència és del govern bipartit 
de Vox i Partit Popular, en València, sí, sí, sí, la competència del parc natural de la Font 
Roja, és de la Generalitat Valenciana; i no, ara no, ja fa més de 6 mesos, ja fa més de 6 
mesos, per tant, “la tendencia” no sé, a mi m’agradaria que la tendència fora eixa. I dos, vist 
que ja sabem que la carretera és de la Diputació, jo estic totalment amb vosté. El que a mi 
em sorprén és que, quan vostés, parlant tant de manteniment, tenen el parc molt mal els 
dos, eh!, el parc natural de la Font Roja el tenen molt mal, però que potser fins i tot normal, 
no?, no, no, però potser fins a normal, per això uns governen i altres no governen, però 
vostés tampoc han plantejat cap PA. Jo esperava, en aquests 6 mesos, que com vostés 
sempre han parlat ací dels... com es diu... “los bosques se…, los incendios se combaten en 
invierno”, encara no hem sentit res ni d’una brigada nova, encara no hem sentit cap recurs 
nou, encara no hem sentit… No ho sé, l’eliminació de tots eixos pisos que han caigut i que 
tan difícil, quan estàvem nosaltres, tan fàcil era i ara és tan difícil de fer, i m’agradaria que 
vostés, el govern bipartit de Vox i del PP, doncs que prengueren cartes en l’assumpte i que 
tingueren el parc de la Font Roja en un estat molt millor, eh?

Sr. Abad:
Si, me gusta que toque este tema, porque si que es verdad que ustedes lo que nos están 
exigiendo, en 6 meses, lo que ustedes no han hecho en más de 10 años, entonces es 
agradable que ustedes mismos se quiten la careta. Decirle que esta propuesta, este ruego 
está destinado porque lo que queremos es que esto se solucione, este problema que hay, y 
es un problema que, repito, es algo que ustedes saben que existe y no han realizado ni han 
propuesto desde que están, han estado gobernando más de 10 años, tanto aquí en el 
Ayuntamiento de Alcoy como en Diputación. Y matizarles que la herencia que nos han 
dejado es la situación actual de la Fuente Roja como son la falta de los chalets de la Fuente 
Roja que eso es una herencia suya, el estado de los árboles caídos también es una 
herencia suya y el estado de la Fuente Roja, en general, es una herencia suya, entonces, 
nosotros, lo que no ha hecho usted en 10 años, en más de 10 años, en 6 meses es difícil 
que lo hagamos, y estamos trabajando en ello, conjuntamente con el partido Popular para 
poder solucionar estos problemas, y les aseguro, que antes de acabar esta legislatura, la 
imagen de la Fuente Roja será otra.

Sr. Martínez:
Doncs mire, Sr. Abad, ja li dic jo que no, ja li dic jo que no, no seran capaços, no seran 
capaços, d’eixe parc natural  del qual vostés quan estan en l'oposició parlen, ni en 4, ni en 
10, ni en 40, és que els parcs naturals no funcionen com si fora el menjador de casa nostra, 
són parcs naturals i són molt difícils de mantindre, però vostés ja…, ja s’ho passaran per les 
mans el que és el manteniment que tan fàcil fan quan estan en l’oposició, però ja li dic jo que 
ni en 4, ni en 8 ni en 12 aconseguiran un parc natural distint, anirem recordant-s'ho 
mútuament durant aquesta legislatura, igual que fa vosté que m’ho recorda a mi, jo li ho 
recordaré a vosté. Jo el que vull que entenga també amb aquest raonament és que les 
coses no són fàcils de mantindre. Ho dic perquè ací ens sembla a tots “falta de 
mantenimiento”. Ara vostés són responsables de moltes àrees, de moltes àrees de la 
Generalitat Valenciana, i el manteniment és molt difícil de fer. Ho dic perquè facen eixa 
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reflexió ,perquè, fins ara, clar, què fem en aquesta carretera? Què fem en aquesta 
carretera? Impedim l’accés als autobusos? Un recurs turístic de primer... Què fem en 
aquesta carretera? Jo no sé què es podrà fer en aquesta carretera. Diputació ja veurem què 
fa, però aquestes coses del manteniment no són gens fàcils d’afrontar. Ho dic perquè...com 
a reflexió. No ho dic com a sí o no, com una reflexió, que fem entre tots. I per acabar, jo 
voldria fer només una puntualització a un tema que s’ha parlat abans. Perdó. I era que la 
Sra. Peidró, ha parlat de l’ús del comptador de bicicletes. Era puntualitzar que, hui dia, des 
de final de juliol, hi ha 35.497 persones que han passat per eixe punt del comptador. 
Gràcies.

18. 32800/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES I PREC RESPECTE DESPERFECTES A LA VIA PÚBLICA.
Sr. Abad:
Gracias, Sr. Alcalde. Voy a realizar las preguntas.

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee las siguientes preguntas:

“PREGUNTAS RESPECTO DESPERFECTOS EN LA VÍA PÚBLICA

 ¿Se reciben notificaciones de desperfectos y/o peligros en la vía pública por parte de 
la ciudadanía?”

Sr. Martínez:
Sí, les rebem a través de l’app gratuïta “Línia Verda Alcoi”, que és una plataforma que inclou 
una sèrie de serveis per a millorar la gestió municipal, resoldre incidències en la via pública i 
fomentar també la comunicació amb els ciutadans.

Sr. Abad:
”

 ¿Qué tipo de incidencias se notifican?”

Sr. Martínez:
L’aplicació té distintes tipologies que permeten agrupar, des d’un inici, les incidències per 
diferents serveis afectats. En el cas del manteniment de les vies públiques, de la que es 
parla ací, hi ha avisos, per un costat, de voreres i calçada, avisos de clavegueram, avisos de 
mobiliari urbà i avisos de senyalització.

Sr. Abad:
”

 ¿Qué sistema se utiliza para su recepción?”

Me doy por contestado que es la aplicación la “Línea Verde”

Sr. Martínez:
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Sí, després, cada tipologia d’avís té un responsable tècnic assignat que és el que en 
acabant va seguint el cas en concret.

Sr. Abad:
Bien. 

“
 ¿Cómo se gestiona o actúa ante estas notificaciones?”

Que se va diversificando por tipo de notificación y va a cada departamento, me doy 
por respondido también. Y luego:

“
 ¿Se priorizan las actuaciones dependiendo de la gravedad y/o urgencia del 

desperfecto? 

 ¿Quién decide la prioridad o la urgencia?”

Que van conjuntas estas dos preguntas.

Sr. Martínez:
Bé, es fa, sí que es fa, es prioritza. La priorització d’incidències en obres, el manteniment de 
vies públiques és essencial per garantir la seguretat i l’eficiència, i la decisió de priorització 
es fa pel criteri tècnic de cada responsable tècnic de cada un dels avisos. 

 Sr. Abad:
“

 ¿Se ha realizado alguna campaña informativa al respecto?”

Sr. Martínez:
A vore, nosaltres tenim dos enllaços que estan en la pàgina web de l’Ajuntament, en l’àrea 
d’IGS, que té una campanya informativa. I, després, una altra campanya informativa de Línia 
Verda Alcoi.org, jo aportaré a l’acta, aportaré el que són les dues, les dues adreces 
electròniques:

 Informació:
https://www.alcoi.org/es/areas/igs 

 Línia Verda:
http://www.lineaverdealcoi.org/index.asp?lng=es      

Sr. Abad:
“Por parte del departamento responsable, 

 ¿Qué directrices implantadas rigen el control y seguimiento de desperfectos en la vía 
pública?”
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Sr. Martínez:
Bé, és essencial per al departament el control en els treballs de manteniment en les vies 
públiques. Les directrius que hi apliquem són la identificació de desperfectes, després la 
gestió de riscos que puguen ocasionar, l'anàlisi de les causes i el pla d’acció i la supervisió 
dels treballs.

Sr. Abad:
Bien. 

“
 ¿Se pide a los operarios el dar parte al detectar un desperfecto?”

Sr. Martínez:
Sí, sí que es demana als operaris, com a treball addicional al que tenen assignat diàriament, 
que, en els fulls de treball, comuniquen als seus responsables qualsevol incidència que 
detecten en les seues zones de treball. A més, com l’aplicació permet resoldre incidències 
en qualsevol moment i lloc, els encarregats de les brigades i del servei de manteniment de 
carrers, des dels seus dispositius, poden comunicar als responsables de cadascun, als 
coordinadors, els canvis d’estat d'aquestes.

Sr. Abad:
Perfecto. Bien.

“
 ¿Cuál es el tema que se utiliza para su notificación?”

Entiendo que es la misma aplicación.

Sr. Martínez:
La mateixa Línia Verda.

Sr. Abad:
“

 ¿Supervisa el departamento la reparación de estos desperfectos?”

Sr. Martínez:
Perdó. Sí, sí, nosaltres, pel fet de tindre una comunicació interna entre qui genera l’avís i qui 
el rep, sí que se’n supervisa la resolució. De fet, tinc unes dades que també adjuntaré, on es 
parla del nombre d’incidències per àrees, les resoltes, les pendents i les que han sigut 
contestades:

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124501601665747 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Sr. Abad:
Vale, que esa es la pregunta que le hago ahora: 

”
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 ¿Tiene el departamento responsable un listado o histórico de desperfectos, para 
conocer su situación?”

 Y bien, y la última pregunta:

“
 ¿Cuál es el balance histórico por anualidades al respecto?”

Que entiendo que también lo tiene preparado.

Sr. Martínez:
Sí, li ho dic perquè ho adjuntaré després a l’acta del plenari.

Sr. Abad:
Bien. 

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOI, lee el siguiente ruego:

“RUEGO EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los desperfectos en la Ciudad de Alcoy son visibles en cualquier zona, tanto en parques 
como en calles respecto el mobiliario urbano, principalmente en las zonas menos visibles y 
poco transitadas.

Señalización vial doblada o derribada, también bolardos, columnas de alumbrado público sin 
reponer, barandillas arrancadas o destrozadas por vandalismo, roturas de losas de piedra, 
extracción de adoquines, socavones en el asfalto, etc.

Muchos de estos desperfectos se aprecian a lo largo del carrer Na Saurina D´Entença”, calle 
remodelada hace poco más de cinco año.

La gran mayoría de la ciudadanía desconoce como puede notificar desperfectos a la 
administración local, por lo que realizamos el siguiente ruego:

 Realizar una campaña de sensibilización y concienciación para el cuidado del 
espacio público, y fomentar y aumentar la participación ciudadana en la utilización de 
los trámites, aplicaciones y recursos disponibles que proporciona la administración.

 Instar al departamento de servicios,  la implantación de un sistema de registro interno 
donde los operarios de servicios registren y/o notifiquen daños y desperfectos 
observados.

 Ampliar y coordinar la utilización de este sistema de registro a las empresas de 
servicios contratadas.”
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Sr. Martínez:
Sí, li acceptem el prec. És cert que, principalment, la campanya sí que estaria bé fer-la; una 
campanya de sensibilització i conscienciació del manteniment de l’espai públic. En el cas, 
com li he explicat, del segon punt que vosté parla d’instar al departament de Serveis, de la 
implantació d’un sistema de registre intern, el que li he dit que la mateixa aplicació la té i, en 
el tercer cas –que no ho he dit–, que també està, s’amplia i es coordina amb els operaris  
dels serveis contractats, bé siga l’aigua, bé siga neteja viària o bé siga de residus, però li 
acceptem el prec.

Sr. Abad:
Vale, pues gracias por aceptar el ruego y lo que intento es que se mejore la situación de la 
ciudad para que su imagen sea la adecuada de una ciudad como la de Alcoy. Muchas 
gracias.

19. 32747/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTA-PREC RESPECTE DE LES ZONES DE VIANANTS I DE BAIXES 
EMISSIONS.
Sr. Rodríguez:
D’acord. Primer faig la pregunta.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig la següent pregunta:

«Pregunta: Després de la sentència que va anul·lar l’ordenança de conversió en zona de 
vianants del centre de la ciutat per motius de forma, té el govern previst un calendari 
d’actuacions per restablir, modificar o ampliar les zones de vianants corregint els defectes 
apuntats en l’esmenada sentència?

Si és així, quin és aquest calendari?»

Sr. Martínez:
Bé, com vosté diu en el seu expositiu, la sentència anul·la l’ordenança de conversió en zona 
de vianants; per tant, no corregirem defectes de... apuntats, perquè vosté parla i diu: «Té 
previst un calendari d’actuacions per restablir, modificar o ampliar les zones de vianants», 
l’únic que restablirem, modificarem o ampliarem d’entrada, no? Sobretot perquè això crec 
que ve obert en un debat posterior que crec que encetarem en breu per tornar a seure’ns a 
parlar un poc d’aquest tema i corregir els defectes de l’esmena de la sentència, corregint, 
no? Vull dir, que tornarem a obrir un procés de diàleg, tornarem a redactar una ordenança la 
base de la qual siga el document que jo crec que la setmana que ve podem ja tindre per a 
totes les vacances de Nadal, que la gent vaja treballant-ho. I el calendari que tenim és, com 
diu la sentència, de 2 mesos des de la recepció d'aquesta. En algun cas ja hauran vist 
vostés que s’ha retirat algun determinat tipus de senyalització, falta la pintura o no d’algunes 
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altres zones; però, pràcticament, a excepció de l’obertura de determinats carrers, estem ja 
quasi, en qüestió de setmanes, en la sentència; bé, amb l’aplicació de la sentència en 
marxa.

Sr. Rodríguez:
D’acord. Davant d’això fem el següent prec.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig el següent prec:

«Prec: Entenent la necessitat i la urgència d’avançar en polítiques de mobilitat sostenibles a 
la nostra ciutat i la necessitat també de buscar els més amplis consensos, preguem al 
govern que tinga en compte des del principi al conjunt de la Corporació en tots els 
procediments que s’hagen d’executar i que considere aquest projecte un tema d’Estat de la 
Ciutat i no solament del govern, amb l’objectiu de trobar un posicionament unitari de tots els 
partits amb representació institucional i amb el conjunt de la ciutadania.»

Sr. Martínez:
A veure: en aquest cas i en l’anterior, no potser d’una altra manera. Si no trobem un consens 
o unes majories per a aprovar una ordenança o una normativa que ens regule a tots 
nosaltres, no anirà avant; però passarà ara i ja va passar, i cal recordar que, de vegades, 
se'ns oblida que en la primera aprovació de l’ordenança de conversió en zona de vianants, 
després de moltes reunions i després de moltes discussions, passa tot pels grups polítics, i 
recorde les reunions, fins i tot la del dia anterior, en el qual es va aprovar un text que va eixir 
per una majoria més que qualificada en aquest saló de plens i amb l’abstenció dels altres 
grups, com per exemple el PP, que va donar la seua paraula, el seu portaveu la va donar, de 
votar a favor si feia una sèrie d’esmenes. Amb posterioritat es van fer aquesta sèrie 
d’esmenes, però no va votar a favor –tampoc no esperàvem altra cosa– i, per tant, per 
descomptat que és un tema d’estat, per descomptat, com no potser d’una altra manera, que 
han d'estar tots els grups polítics en aquest debat, sinó, no ho aprovarem ací.

Sr. Rodríguez:
D’acord, un bolet és una lliçó, no? I el tema aquest de la conversió en zona de vianants, amb 
totes les conseqüències que ha dut, ha demostrat que hi ha hagut una molt deficient gestió 
en tot el procés, i es tracta d’aprendre de les coses que s’han fet malament per intentar fer-
les bé, i en un tema tan sensible com aquest, no solament basten les majories; basta... seria 
necessari ampliar-les molt més per a comprometre la ciutadania en els beneficis que 
comporta tindre una ciutat lliure de contaminació, un centre amable, que no solament és el 
tema de la conversió en zona de vianants, sinó molts altres més, i veiem que passa el 
temps, passa el temps i no ens hem ajuntat. No sabem on, efectivament, fer les propostes, 
de quina manera organitzar-les, passa el temps i la ciutadania està tan despistada al 
respecte com els membres d’aquesta legislació. Per tant, pense que és urgent, molt urgent, 
començar al més aviat possible per poder donar una solució que, almenys, a la gran majoria, 
els puga satisfer. Cal canviar coses, i és el moment de fer-ho, el moment de fer-ho per 
intentar, fins i tot ampliar, no?, les zones de baixes emissions i les zones lliures de 
contaminació, les zones més amples de socialització dels veïns i veïnes, i això requereix una 
participació continuada per a intentar, entre tots, fer el possible. Més que res, aquest prec és 
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per donar un punt d’alerta del fet que passa el temps, passa el temps i ací no sabem 
exactament com actuar. Nosaltres el que proposem és que hi haja una actuació conjunta 
des del principi entre tots els partits i entre la ciutadania, perquè de poc val que s’ajunte el 
govern per un costat, que els partits de l’oposició ho fem per un altre, que els comerciants, 
els veïns, tota la gent afectada, de manera un poc dispersa, no facen el possible per unir 
esforços i consensos que són molt necessaris en aquest cas. Jo el que requerisc és que no 
es repetisquen les fórmules anteriors i que anem molt més enllà, i que els partits de 
l’oposició també tenim l’obligació d’ajudar el govern i la ciutadania a resoldre un tema que..., 
bé, jo pense que ha sigut un dels temes de més mala gestió que ha dut el govern, no? I per 
això cal rectificar, simplement. Aquesta és la voluntat nostra.

Sr. Martínez:
Bé, jo, un parell de qüestions: jo m’he rellegit els debats de la conversió en zona de vianants 
i des del grup Guanyar el que es traslladava és que no correguérem tant. No ho dic..., ho dic 
perquè cal llegir-se’ls i cal ser coherent. Jo he de ser coherent, però tots hem de ser 
coherents, i es parlava: «no, no cal córrer tant en aquests temes tan delicats», no?, i 
nosaltres jo crec que vam córrer perquè enteníem que era una bona decisió i veníem d’una 
pandèmia i era una bona solució. Bé, mala gestió, jo ho torne a dir, nosaltres podem haver-
nos equivocat; però, en els grups de l’oposició, ací tot aquest plantejament que està fent-se 
hui per part de determinats ciutadans, no es va fer i, damunt, mala gestió d’un projecte 
que..., pregunteu-li a la ciutadania si li agradava o no. No sé si està millor ara. Ara dona gust 
veure el carrer Sant Llorenç, hui, ple de cotxes, tots aparcats, sense poder descarregar els 
professionals, això està molt millor. Ara jo crec que ja ho han de veure i han de començar a 
anar comparant i, sobretot, el que a mi em fa la sensació, i així ho hem dit i està documentat, 
és que va haver-hi més de 20 reunions amb distints col·lectius i els partits polítics també, 
perquè ací hi havia reunions amb col·lectius als quals els regidors del partit Popular, per 
exemple –jo ho dic, com a bé– venien a escoltar i a endur-se totes les opinions d’allí i 
després manifestar-la. Hi ha qui no venia, també és cert que hi havia qui a les reunions no 
venia, però, per exemple, en el cas del Partit Popular, venien a totes les reunions que 
organitzàvem amb comerciants, amb associacions de veïns, i no passava res. Ho dic perquè 
pareix com si això, ens haguérem alçat un matí, haguérem portat una ordenança ací... No, 
va tindre un procés de participació molt llarg: més de 20 reunions, eh? I està, estan 
documentades les 20 reunions i les altres; vull dir, això de dir que ha eixit mal per una 
sentència perquè per un defecte de forma s’haja tirat enrere? Totalment, i el principal 
responsable, el govern, però tots hem sigut un poc corresponsables d’aquest error, no? Per 
tant, crec que ara, com diu vosté, és el moment, una altra vegada, de fer-ho, i jo ja ho he dit: 
jo crec que, fins i tot en aquest saló de plens –no és la primera vegada que ho dic–, ara 
estem arreplegant qui seran els protagonistes d’aquest debat que hem de fer conjuntament 
entre tots. Perquè, clar, jo entenc que l’empresa de transport públic també ha de parlar. 
Entenc que els professionals que descarreguen, han de parlar; els hostalers que hui 
quedaran afectats quan els retirem les terrasses, també hauran de parlar, i segur que no 
arribem a una solució consensuada, eh? Tinguem-ho clar, perquè són diversitats 
d’interessos. Però, bé, jo crec que cal arribar a aquest espai, que és la sobirania d’aquest 
poble, que no ens oblidem que la sobirania d’aquest poble... que nosaltres representem als 
qui ens han votat i la sobirania del poble està en aquestes 25 persones que hi ha ací, que 
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també han de dir alguna cosa. I allí es votarà i es tirarà endavant una ordenança que 
regularà el que és la convivència de tots els alcoians.

20. 32766/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC OLORS INSALUBRES CLAVEGUERAM BATOI
Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. alcalde. Bon dia a tots i als qui ens segueixen per les xarxes. Faré l’exposició de 
motius. 

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Al Març 2021 es va fer una Actuació  a la xarxa de clavegueram del polígon industrial del 
Castellar.

Segons consta al resumen de actuació, al punt 1, els veïns van registrar diverses denúncies 
a l'Ajuntament per les olors que emanaven del clavegueram. Segons aquest resum les 
causes eren: 

Primer: 
L'abocament que dona lloc a aquestes olors és per una indústria agroalimentària. De fet, no 
hi ha constància de queixes anteriors a la implantació d'aquesta indústria en el Polígon 
Industrial el Castellar. 

Segon: 
«No hi ha dubte que l'abocament produeix olors, però aquests no emanarien a la superfície 
si la xarxa de clavegueram fos adequada». 

Com s'indica en el resum, el clavegueram és insuficient i no té el manteniment desitjable. 

Tercer:
Finalment, l'absència d'una xarxa separativa per a abocaments industrials i residencials, 
provoca puntes d'abocament que al costat de diàmetres limitats agreuja el problema de 
funcionament del col·lector. 

Dit tot això es decideix crear una xarxa separativa que arreplegue tots els abocaments 
industrials del Polígon industrial del Castellar. recorrent el barri de Batoi d'oest a est fins a 
connectar amb la baixant que va al col·lector de la EPSAR, evitant les dues últimes causes 
anteriorment citades.

És a dir, una xarxa nova en bon estat amb la profunditat adequada. 

El pressupost base de licitació va ser de 294.277,13€.

Les obres van començar al setembre o octubre del 2021 i van finalitzar a principis del 2022. 
En data de 20 de gener de 2022 l’Associació de Veïns va presentar la primera queixa: 
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L'associació de veïns rep denuncies veïnals per olors als carrers Sotarroni, Penyagolosa, 
Serra-grossa, Biscoi, Carrascal, olors molt desagradables, que ixen dels desaigües.

Relacionen aquestes olors a les obres realitzades al carrer Sotarroni, per canalitzar les 
aigües residuals del polígon Castellar. 

Malgrat l’actuació les fortes i insalubres olors continuen afectant al veïnat.

És per això que plantegem el següent prec:

1º – Que es treballe amb caràcter d’urgència per solucionar definitivament el problema.»

Sr. Martínez:
Gràcies. Bé, llegiré, perquè he sol·licitat que ens donaren un informe, perquè quede clar. No 
és excessivament llarg. Ho llisc en castellà perquè així me l’han traslladat i l’acabe de rebre: 
”En relación con la quejas recibidas  por malos olores en la calle Sotarroni, tras la instalación 
de una red de alcantarillado de uso industrial, paso a informar de la cronología de las 
actuaciones y operaciones de mantenimiento realizadas desde que finalizaron las obras. Las 
obras finalizaron a principio del año 2022, inmediatamente llegaron quejas vecinales de los 
olores. Durante el mes de enero de 2022, los servicios técnicos municipales inspeccionando 
casi a diario detectando en muchas ocasiones olores, hay que reseñar en este punto que las 
tapas de los pozos de registro de la red de alcantarillado industrial son estancas y no 
permiten en ningún momento y si así se ha podido comprobar, la salida de olores, por tanto, 
la red de saneamiento actual industrial es estanca. Dicho lo anterior, se comprobó que en el 
lugar donde se comunican las redes de alcantarillado residencial/industrial, los gases que 
producen retornaban por la red de alcantarillado residencial, saliendo al exterior por los 
imbornales de la calle, dando lugar a molestos olores. Estudiadas las posibles soluciones, 
se llegó a la conclusión de colocar una clapeta anti-retorno en la red de saneamiento 
residencial de forma que siempre estuviese cerrada salvo cuando la presión hidrostática del 
agua la abriese para verter, esto evitaría el retorno de gases por la red de aguas residuales 
residenciales. Para acometer estos trabajos, el día 25 de enero de 2022 se procedió a 
desviar las aguas residenciales a su antigua red. Curiosamente cuando no pasaba vertido 
alguno por la zona, el 5 de febrero se recibe una queja de fuertes olores. Esta queja se 
descarta después de inspección previa, dado que si habían olores que la inspección 
municipal no detectó, estos no podían ser del agua residual sino del ambiente. Una vez 
colocada la clapeta antes citada, se devuelve el vertido a la red industrial de Sotarroni i no 
se reciben quejas hasta 9 meses después, en concreto el 20 de diciembre, se inspeccona la 
clapeta y habían quedado atascada por toallitas y restos de celulosa, que se procedió a la 
limpieza y se resolvió el problema. En este momento se acuerda que cada 3 tremes se debe 
inspección dicha instalación. Des de diciembre de 2022, no vuelven a haber quejas hasta 
principios de noviembre, donde se procede a la limpieza de la clapeta. A partir de ese 
momento dejan de haber olores según las inspecciones realizadas a diario, no obstante, las 
quejas vecinales siguen con cada 3 o 4 días, es evidente, que en ningún momento, des de 
los servicios técnicos municipales se abandona esta cuestión y actualmente se sigue 
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trabajando para dar una solución satisfactoria y definitiva a la mayor brevedad.”. Es diu que 
una de les possibles solucions seria, en cadascun dels embornals, també, fer eixe sistema 
que no puga retornar les olors. Està valorant-se, i és una de les actuacions que tenim 
previstes.

Sra. Paredes:
I anem a veure, i no seria més lògic separar, definitivament, les dues xarxes i la que té 
l’abocament industrial que vaja directament al col·lector del riu? Perquè, clar, sinó, hem 
d'estar cada 3 mesos mirant a veure si se satura de toalletes, si hi ha algun problema, i els 
veïns es queixen diàriament; és a dir,que és una cosa insuportable, en algunes cases és 
insuportable estar.

Sr. Martínez:
Sí, es pot estudiar. És cert que eixa connexió no costarà 300.000 euros; això costarà dues o 
tres vegades més. És cert que, en algunes o en la major part de les clavegueres de la ciutat, 
no hi ha diferenciat un residencial i un industrial; en aquest cas, fins al col·lector del riu. Per 
tant, es pot plantejar, però ho haurem de dotar d’una partida, perquè, no sé... és un projecte 
importantíssim perquè s’ha d’aprofundir molt en eixe... en eixe això, i no seran ni 200 ni 
300.000 euros, serà prou més. Podem valorar quin seria l’import.

Sra. Paredes:
Li’l puc dir...

21. 32797/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC NETEJA DE LES MICCIONS DELS GOSSOS.
Sra. Paredes:
Gràcies. El prec de neteja de les miccions dels gossos. 

La Sra. Paredes, regidora del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el següent prec:

«Gran part del mobiliari urbà està tacat per les miccions dels gossos. Les olors i la corrosió 
que produeixen aquestes miccions són cada vegada més notables en moltes zones de la 
ciutat. Malgrat que la majoria dels propietaris dels gossos aboquen aigua al damunt de les 
miccions per minimitzar l’impacte d’aquestes, el fet és que cada cop és més notable les 
conseqüències negatives que produeixen. 

És per això que fem el següent prec:

1.- Que l’Ajuntament d’Alcoi encete una campanya informativa per a conscienciar als 
propietaris dels gossos de què les necessitats biològiques de les seues mascotes no s’han 
de fer sobre mobiliari urbà.

2.- Que s’habiliten més zones específiques en cada barri per a aquestes necessitats 
(pipicans).
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3.- Que es realitze una neteja en profunditat de totes aquelles zones urbanes afectades pels 
efectes de les miccions dels gossos.»

Sr. Sansalvador:
Gràcies, Sr. alcalde, i bon dia a totes i tots i a la gent que ens segueix per les xarxes socials. 
Bé, jo, si en permet, Sra. Paredes, respondré un poc de forma individualitzada a cada 
pregunta. De la primera que diu, que comenta que s’encete una campanya informativa, 
aquestes campanyes ja estan realitzant-se per part de la Protectora d’Animals; de fet, 
anualment es fan a peu de carrer una sèrie de campanyes per a la conscienciació sobre els 
drets i els deures dels propietaris dels animals de companyia. Pel que fa a l’habilitació de..., 
en zones més específiques, bé, els anomenats pipicans, fa temps ja es va fer una 
experiència semblant de la qual es va arribar a la conclusió que no són una solució efectiva 
per l’acumulació d'excrements en un mateix punt. I en el punt 3, que es faça una neteja en 
profunditat de totes aquelles zones urbanes, bé, etc., les miccions de gossos, aquest punt jo 
ho traslladaré al departament oportú. De tota manera, m’agradaria recordar l’article 33 de 
l’Ordenança Municipal sobre la Convivència amb Animals de l’Ajuntament d’Alcoi, que tot el 
món pot consultar en el web de l’Ajuntament. No llegiré íntegrament l’article 33, però sí que 
esmentaré alguns punts com, per exemple, impedir que aquests es dipositen les seues 
dejeccions o miccions en les façanes dels edificis, voreres, passeigs, parterres, jardins, 
zones verdes, zones terroses, parcs i similars; és a dir, en qualsevol lloc destinat al trànsit o 
estada de vianants i jocs infantils. Per altra banda, els responsables o propietaris d’aquests 
animals de companyia hauran de portar-los a la calçada; és a dir, a l'embornal del 
clavegueram si volen fer les seues necessitats –en zona urbana, estic dient. L'incompliment 
d’aquest punt... la persona, bé... doncs, com ja he dit abans, la persona que porte animals 
està obligada a la seua neteja amb els mitjans adequats. També recordar que és obligatori 
portar bosses per a la recollida dels excrements i que, en cas de no portar-ne a la butxaca, 
aquest fet serà motiu de sanció. El que vull dir en aquest xicotet resum de l’article de 
l’ordenança queda clar que és un poc qüestió també de responsabilitat per part dels 
propietaris dels animals de companyia. L’Ajuntament, mitjançant els programes i diverses 
actuacions que ja du a terme, tracta de conscienciar i de motivar perquè es complisca 
aquesta normativa de la forma més responsable possible.

Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. regidor. Som coneixedors de les ordenances i coneixedors de les campanyes.  
Hem estat en contacte amb les associacions de veïns, hem recorregut la ciutat i, per aquest 
motiu, el nostre prec va dirigit a sol·licitar una campanya de reforç per a la neteja i dedicada 
a aquest tema específic, però, sobretot, a fer un esforç en la neteja viària d’aquestes 
miccions, la qual cosa beneficia la ciutadania i millora el treball de la neteja viària. Més 
conscienciació per part dels propietaris, evidentment. A més, sol·licitem millores per als 
animals de companyia, i no és en forma de pipicans, en zones delimitades on puguen 
relacionar-se amb uns altres gossos; la qüestió és tindre una millor convivència. En una 
comissió informativa se’ns va dir que no érem objectius, que era una percepció nostra, i ara 
puc dir, sense cap mena de dubte, que ho som quan diem que «Alcoi està brut, molt brut», i 
quan recordem que les ordenances no fan que desaparega el problema. Demanen, posen 
solucions perquè, per a tindre un Alcoi viu, cal tindre un Alcoi net.
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Sr. Sansalvador:
D’acord, bé, ja li dic que, d’entrada, en els punts estipulats, així, concretament, no li 
acceptaré el prec. De tota manera, si que –el que li he dit abans– traslladaré el tema de la 
neteja al departament oportú, i si que podré dir que estudiarem la possibilitat d’habilitar més 
zones d’esplai, els parcs d’agilitat canina per a gossos; però, bé, en aquest cas, ja serà 
estudiat.

22. 32625/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC APARCAMENT CAMPUS UPV
Sr. Cantó:
Gràcies, bon dia.

El Sr. Cantó, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“El campus de Alcoy de la Universidad Politécnica de Valencia es un factor de dinamización 
de la ciudad, al que hay que apoyar en el día a día y en sus proyectos de crecimiento.

Este crecimiento debe de ir parejo a la búsqueda de soluciones para los problemas que 
puedan ir surgiendo, tanto los propios del Campus, como los que se deriven de su relación 
con el entramado urbano y los vecinos.

Uno de ellos, lo podemos apreciar en la zona alta de Alcoy. Lo genera, la escasa rotación en 
el estacionamiento de vehículos de los estudiantes (suelen ocupar plaza fija de lunes a 
viernes) y en la dificultad que los vecinos del barrio, que encuentran para aparcar sus 
coches durante el período lectivo. Disminuyendo el problema los fines de semana y 
desapareciendo en épocas de vacaciones estudiantiles.

Es por ello que les trasladamos el siguiente

RUEGO

 Que se estudien conjuntamente con la UPV, las necesidades de estacionamiento de 
los estudiantes

 Que se lleve a cabo un estudio sobre estas necesidades
 Y que se apliquen las soluciones que los técnicos deriven del citado estudio

Y sin necesidad de esperar a dichos informes y a la mayor brevedad posible e igualmente 
en colaboración con la UPV

 Se lleve a cabo una campaña informativa con los estudiantes, sobre el uso del 
transporte público y la posibilidad de utilizar aparcamientos disuasorios, en la medida 
de lo posible, que no bloqueen el estacionamiento diario del barrio.”

Sr. Martínez:
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Bé, la primera part del prec, que passa..., d’estudiar conjuntament en la Politècnica, és cert, 
perquè fins i tot la mateixa Politècnica té problemes amb els seus aparcaments per a l’ús 
que ells tenen. Jo crec que les necessitats les tenim tots clares i, més o menys, la solució 
que emprem, el tema de la campanya informativa pot estar bé, però jo crec que la campanya 
informativa no ajudarà a..., no ajudarà; podrà conscienciar-te en què utilitzes el transport 
públic, però la persona que ve en vehicle particular estacionarà el vehicle quan arribe 
diumenge i el retirarà quan se’n vaja divendres. Per una part, és cert que una de les 
solucions que nosaltres apuntem és el tema de fer aparcaments en la zona del centre, com 
ara podem tindre a la Riba o la Torre de les Maçanes, que poguera tindre alguna espècie de 
rotació, que poguera ser controlat per tindre una espècie de rotació; per tant, impediria que 
una persona vinga i es deixe el vehicle. I sí que traslladarem a la Politècnica eixa solució per 
veure si complementem després en el que diuen vostés de crear algun tipus d’aparcament. 
Però jo crec que el tema de la campanya informativa ha de ser més... una... el tema de la 
campanya de fer, de prendre mesures que impedisquen que un vehicle puga estar parat una 
setmana allí. També és cert, per un altre costat, que això el que farà serà intentar menejar el 
vehicle més o, com deia vostés, parlar amb la Politècnica per buscar solucions que podríem 
fer al voltant del que és l’àmbit de la Politècnica, però nosaltres entenem que la millor 
manera serà intentar fer aparcament de rotació; de totes maneres, seguiran havent-hi..., 
això, afecta els estudiants, però també afecta els veïns, veïns que, per exemple, no utilitzen 
el vehicle en tota la setmana, i caminen per Alcoi i que estem també perjudicant-los. Les 
decisions de mobilitat sempre són complicades.

Sr. Cantó:
Sí, és cert que no és un problema de fàcil solució, que quan implementes un sistema de 
rotació, doncs, evidentment, també els veïns es veuen afectats. És una zona..., hem parlat 
de la Zona Alta hui, però són qüestions que segurament són de tota la ciutat. Al final, caldrà 
anar parlant d’alguns. És que aquest és molt evident perquè els caps de setmana 
desapareix eixa qüestió i, quan acaben, quan comencen les vacances els estudiants, 
desapareix per complet, i hi ha fins i tot aparcament de sobra, per tant, les necessitats dels 
veïns igual no són tantes. Jo sí que he estat buscant en l’ordenança, perquè ningú diga que 
no llegim les coses després per ahí.... algú va davant, i igual no he sabut trobar-ho; no soc 
tampoc massa intel·ligent, que no tenim ordenat un temps màxim d’aparcament dels cotxes. 
En altres ciutats sí que ho tenen, en dies, no en hores. I igual també seria convenient tindre-
ho regulat, per a això estan els tècnics, no solament per la part dels estudiants o dels veïns, 
sinó perquè també en eixa zona es veuen moltes furgonetes de grans dimensions de venda 
ambulant i, santa casualitat!, que quasi sempre estan aparcats prop dels passos de vianants 
i generen també un problema. Aleshores, com tampoc té rotació, eixe vehicle, són 
problemes que van generant-se i que, bé, ací hem vist els veïns hui. Hem portat aquest 
himne per posar en la Zona Alta en el tauler de joc també, perquè ,presentar un prec en un 
estudi i en una campanya de publicitat, és fer-ho fàcil perquè ens afecta. Hi ha, diguem-ne, 
intervencions de més substància en eixe barri que, bé, vostés també les coneixen, perquè 
tots ens reunim amb els veïns, però era per posar també en el joc de l’Ajuntament, en el 
tauler, ajudar a la zona, a la zona del Camí; però bé, qualsevol solució que vinga dels 
tècnics serà, serà bona. Gràcies.

Sr. Martínez:
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Sí, vosté ho ha dit: tindre una universitat en el nucli urbà té aquesta dificultat i, sobretot, en el 
barri del centre, en el barri de la Zona Alta, que és on aquestes persones, aquests 
estudiants és menegen més i busquen pisos de lloguer i necessiten aparcar els vehicles. Sí 
que és cert que haurem d'utilitzar la Politècnica perquè la manera de contactar amb aquests, 
amb aquests, bé, amb aquests ciutadans, que venen de fora, que es deixen el vehicle tota la 
setmana, i veure de quina manera no afecta també els veïns. Però, com li deia abans, 
aquesta decisió no és fàcil, perquè també, jo crec que el que correspondria és que 
aparcàrem els vehicles i no gastarem tant el vehicle, perquè Alcoi és una ciutat en què es 
pot anar a peu, sí damunt has d'anar tu cada dos o tres dies menejant el cotxe, contaminant, 
a pesar de ser una persona que vagues a peu, perquè també, aquestes decisions seran 
també complicades, però bé, treballarem amb la Politècnica. El pàrquing de la Politècnica, 
que hem parlat moltes vegades en aquest Ajuntament, és impossible, pràcticament, perquè 
sabem que és..., no es pot accedir a l’aparcament, físicament, té un accés directe al campus 
i això és molt difícil que la Politècnica ens permeta utilitzar-lo per als caps de setmana; per 
tant, mantindrem aquesta reunió i entenem que la millor solució serà controlar els espais que 
puguem tindre mitjançant càmeres o, com deia vosté, regulant un temps màxim 
d’estacionament.

23. 32627/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC  TEATRE PRINCIPAL SIGA BÉ DE RELLEVÀNCIA LOCAL (BRL)
Sra. Balaguer:
Gràcies, Sr. alcalde:

La Sra. Balaguer, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“El Teatro Principal es un espacio histórico para los alcoyanos, el edificio más antiguo de las 
artes escénicas de nuestra ciudad  que representa como ningún otro una de las facetas más 
características de nuestra cultura: “El Teatro”.  

El Teatro Principal apunto de cumplir doscientos años, ofrece una imagen exterior  muestra 
del arte del arquitecto Vicente Valls, pero más allá de su propia construcción, es un espacio 
histórico al que los alcoyanos le tenemos un especial cariño, por lo que bien merece la 
consideración de Bien de Relevancia Local.
 
En su sala muchos alcoyanos asistieron por primera vez en sus vidas a un primer estreno 
cinematográfico, a lo largo de muchas décadas formó parte el teatro, de la vida social y el 
ocio de la burguesía y de los trabajadores, albergando compañías nacionales que trajeron a 
la ciudad, en aquellos años sin televisión, sus espectáculos y representaciones. 

Hoy en día es el escenario de un Bien de Interés Cultural, el Belén de Tirisiti, y por ello se 
convierte en un espacio significativo de la Navidad en la ciudad que le da el significado de 
un bien de relevancia de Alcoy.

A estos valores cabe añadir que el Teatro Principal fue uno de los espacios vinculados a la 
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organización social en la Guerra Civil, hecho que le haría merecedor de la consideración de 
bien de relevancia local por la ley del Patrimonio Cultural Valenciano.

Por lo que el Partido Popular presentamos el siguiente 

RUEGO

Que el Ayuntamiento de Alcoy, inicie los trámites oportunos para que el Teatro Principal ,sea 
reconocido como Bien de Relevancia Local.”

Sr. Trelis:
Sí, té vosté tota la raó en el que ha dit, Sra. Balaguer. El catàleg detallat de 2019 està 
proposat com BL, Be Cultural, i, evidentment, es valorarà la possibilitat de passar a BRL, 
quan, des de Conselleria, se’ns retorne del catàleg, amb les esmenes pertinents i tenint en 
compte, més encara, que és un edifici construït en 1838, amb la participació de Joan 
Carbonell i Satorre, i que en l’any 1880 és reconstruït pel Sr. Moltó i Valor, pel fet de ser el 
primer teatre de la ciutat i que es manté, des de 1920, amb l’estructura original. Per tant, si 
des de Conselleria, ens accepten les esmenes, estarem encantadíssims que siga un BRL.

Sra. Balaguer:
Moltes gràcies, Sr. Trelis. 

24. 32640/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PER LA ZONIFICACIÓ DE LA CIUTAT EN ÀMBITS D'ACCIÓ DE LES 
ASSOCIACIONS VEÏNALS 
Sra. Payá:
Gracias Alcalde.

La Sra. Payá, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“Las asociaciones de vecinos de Alcoy precisan para el desarrollo de su labor social de una 
delimitación de sus áreas urbanas de trabajo. Ello no implica que un vecino empadronado 
en una zona no pueda ser miembro de la asociación de otra, o de varias, si es su deseo, 
sino que cuando la Asociación recibe quejas, peticiones o necesita saber si una vía le 
corresponde a ella o a la asociación colindante, tenga una definición exacta de su zona. 

Por ello, se realiza el siguiente

RUEGO

Que se cree un mapa de la ciudad por zonas de asociaciones de vecinos, delimitando de 
forma pormenorizada los ámbitos respectivos de cada una de ellas.”

Sra. Mira:
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Gràcies, alcalde. Sra. Payá, no li acceptarem el prec. Considerem que zonificar la ciutat 
d’acord amb la competència de les entitats veïnals no pot, en cap cas, respondre a criteris 
objectius, com ara Alcoi postal o barri, i ha de valorar-se a partir de criteris subjectius. Els 
motius d’aquesta valoració són els següents: "Les entitats veïnals a la nostra ciutat no s’han 
creat seguint criteris de territorialitat com barris, codis postals o d’altres". Hem de tindre en 
compte que, en la Zona Alta, conviuen 4 associacions: Sant Pancraç, el Partidor, Font Roja i 
la Sang. Resulta molt complicat que, des d’una perspectiva de neutralitat, puga dividir-se un 
mateix barri en 4 zones aplicant criteris objectius sense causar perjudici a cap d’aquestes 
entitats. El mateix problema el tenim a Santa Rosa i els Clots, que mantenen opinions 
diverses per la pertinença de certs habitatges del carrer Oliver a una associació o a una 
altra. Cada entitat veïnal s’ha creat responent a uns interessos diferents, mentre entitats com 
Batoi, Font Roja o Zona Nord, treballen i lluiten per la convivència del veïnat i la millora de la 
ciutat, altres com la Sang i Sol i Camp, s’han constituït per lluitar, per defensar uns 
interessos que són comuns del veïnat, però més enllà d’una lluita administrativa, no realitzen 
cap altra acció, a la qual cosa, el veïnat d’aquestes associacions ha d’acudir a altres 
associacions per a fer activitats o per a traslladar les seues demandes. És per aquest motiu 
que seria adequat que les diverses associacions duguen a terme un diàleg conjunt o 
acorden entre elles la zonificació o divisió de la ciutat d’acord amb els criteris en els quals 
ells mateixos s’han basat per a constituir les seues entitats. I, ací, nosaltres, des del 
departament de Participació Ciutadana, evidentment, els podem ajudar, però pensem que 
han de ser ells mateixos. Gràcies.

Sra. Payá:
Bueno, pues como podrá intuir, pues este ruego viene de las reuniones con las asociaciones 
vecinales i es una demanda en la que coinciden muchas de ellas. Está claro que la 
delimitación de los barrios, pues supone iniciar un proceso en el que se debe respetar la 
configuración territorial, la identidad, la historia, las necesidades de cada asociación, tanto 
urbanísticas como administrativas, y así como considerados aspectos técnicos, legales, y 
por supuesto, de participación ciudadana. Esta necesidad, pues, mirando por internet y 
investigando por internet, pues la verdad es que ha surgido en varias poblaciones, como la 
población de León, y se ha solucionado, pues con el consenso entre las diferentes 
asociaciones vecinales y trabajando desde la concejalía de Participación Ciudadana, y por 
supuesto, con un soporte técnico. Argumentan que el hacer esta delimitación de barrios es 
bueno, por ejemplo, para elaborar estadísticas más fiables por barrios de las incidencias que 
presentan los vecinos, así se podrá saber que barrio se necesita más limpieza, más 
presencia policial, mejor iluminación, más arreglo de las aceras y asfaltado, en definitiva 
pues, de las necesidades de cada barrio, si a ustedes no les parece, creo que no les está 
pareciendo una buena herramienta y además, a la vista está, viendo las manifestaciones del 
barrio de la zona alta, que se ha producido hoy. A ver, yo creo que se trata de trabajo, de 
trabajo técnico y de consenso y trabajo de participación ciudadana, que creo que debe 
arbitrar este consenso y, insisto, es que esto no se lo pide, no se lo pide el partido Popular, 
es una petición que nos han realizado desde varias asociaciones. No lo aceptan, no aceptan 
por lo menos intermediar desde Participación Ciudadana, pues explíquenme las razones 
mejor y se las trasladaré a las asociaciones.

Sra. Mira:
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Sra. Payá, jo crec que no ha escoltat el que li he dit. Que no s’accepte no significa que: «és 
per aquest motiu que seria adequat que les diverses associacions conjuntament amb 
Participació Ciutadana, que estarem ahí, duguen a terme un diàleg conjunt on acorden, 
entre elles, les zonificacions o divisió de la ciutat, d’acord amb els criteris en els quals ells 
mateixos s’han basat per a constituir les seues entitats», açò es diu participació ciutadana. 
Soc regidora de Participació des del mes de juny, m’he reunit amb totes les entitats, totes, 
conjuntament, separadament, d’acord, una entitat, una, els Clots, és l'única que ha traslladat 
que el carrer Oliver no sap si és de la rotonda cap a dalt o de la rotonda cap a avall, els 
Clots, però si això és exemple de vindre ací a haver de zonificar totes les entitats, doncs, 
doncs, sincerament no ho veiem, però no ens donen, a nosaltres, exemples de participació; 
a nosaltres no ens ho diguen, de veritat, a nosaltres no ens ho diguen. I li ho torne a repetir: 
li diem que no a aquest prec, però, evidentment treballarem conjuntament amb les 
associacions, i que elles siguen les que decidisquen; perquè, com dic, això és participació.

Sr. alcalde:
En aquests casos, com en tants, millor que regular o crear normes, aplicar el sentit comú i el 
diàleg és la millor solució.

25. 32661/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PER A ACABAR TRAM CARRER POLÍGON LA BENIATA
Sr. Reig:
Gràcies, Sr. alcalde.

El Sr. Reig, regidor del grup polític POPULAR, llig el següent prec:

«En el polígon industrial de La Beniata, entre els carrers d'Alacant i Fila Verds, concretament 
a l'altura de l'establiment Xin Da, hi ha un carrer que està per concloure, son poc metres, 
com observem en la següent foto:

Si aquest tram de carrer estiguera urbanitzat, podríem oferir als comerços, indústries i veïns 
millors condicions de circulació, millorar l’aspecte del polígon inclús places d’aparcament.

Es per això, que des del grup municipal del partit POPULAR, fem el següent:
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PREC

Per aquests motius sol·licitem a l’Ajuntament d’Alcoi que busque el finançament necessari 
per a poder adquirir els terrenys i concloure aquest carrer i donar un millor servei a indústries 
i comerços existents.»

Sra. Guillem:
Li acceptarem el prec, li acceptaré el prec perquè en aquests moments és precisament el 
que ja estem fent, d’acord. En concret, hi ha dos trams, no només el que vosté està dient, 
d’acord? I són dos trams de carrer per acabar. Ara com ara, estan treballant conjuntament 
els departaments de Patrimoni i Enginyeria per aclarir-ne la titularitat. Primer hem de saber 
de qui són, d’acord? I una vegada estiga aclarida, el que el volem és poder connectar 
aquests dos trams amb la resta de tota l’obra del polígon i, per tant, que entre dins de la 
partida que es presentarà per a demanar les ajudes de l’IVACE.

Sr. Reig:
Gràcies, Sra. Guillem. Sí, estan eixos dos carrers. Entenem que, en aquest, la inversió és 
més petita perquè no tenia el desnivell ni els metres que té l’altre i, simplement, havíem fet 
aquest carrer per això, perquè creiem que és una inversió petita i podem ajudar molt a 
comerços i indústries d’eixa zona.

Sra. Guillem:
Com li he dit, l’acceptem. El que volem és fer els dos. A més, vull dir, demanar les ajudes 
conjuntes, sempre que també l’IVACE continue, evidentment. D’acord, però que, bé, és la 
nostra intenció.

26. 32768/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE LA DEVOLUCIÓ DE LES MULTES CONSEQÜÈNCIA DE LA 
CONVERSIÓ EN ZONA DE VIANANTS
Sra. Lirio M.ª. García:
Sí, muchas gracias.

La Sra. Lirio M.ª. García, concejal del grupo político POPULAR, lee las siguientes preguntas:

“¿Ha solicitado el Gobierno algún informe o realizado alguna consulta jurídica para saber 
como llevar a cabo el proceso?”

Sr. Martínez:
Sí, ho hem sol·licitat al Gabinet Jurídic que assessora l’Ajuntament. Un informe de la 
manera, tant de l’aplicació de la nul·litat de la sentència, de la sentència de la nul·litat de 
l’ordenança, com del tema de les multes.

Sra. Lirio M.ª. García:
¿Y cual ha sido…?
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Sr. Martínez:
Encara, encara no ho tenim.

Sra. Lirio M.ª. García:
¿Y mantiene el gobierno la decisión de realizar la devolución únicamente a las multas 
recurridas?”

Sr. Martínez:
Doncs, d’entrada sí; però estem esperant a l’informe jurídic que diga això.

Sra. Lirio M.ª. García:
Pero en principio si. Muy bien, pues muchas gracias.

Sr. Martínez:
No, Jo el que estic dient és que nosaltres hem demanat un informe jurídic que diga què hem 
de fer amb les multes.

Sra. Lirio M.ª. García:
Muchas gracias.

27. 32771/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES I PREC SOBRE INSTAL·LACIÓ DE SERVEIS PÚBLICS PER AL NADAL 
Sr. Gabriel Guillem:
Gràcies, Sr. alcalde. Les preguntes són les següents.

El Sr. Gabriel Guillem, regidor del grup polític POPULAR, llig les següents preguntes:

«Està prevista la instal·lació de serveis públics a les zones de major concurrència de públic a 
Nadal?

Sr. Martínez:
Sí, sí que està prevista, bé.

Sr. Gabriel Guillem:
Tranquil. 

«En quins punts està prevista la seua instal·lació?»

Sr. Martínez:
Bé, normalment, habitualment, en solem posar en el que és la plaça d’Espanya, per les 
celebracions de Cap d’Any i en el tema de Cavalcada en el recorregut fins a País Valencià.

Sr. Gabriel Guillem:
Fins a País Valencià. Però el mateix País Valencià...?
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Sr. Martínez:
Normalment, ahí intentem que hi hagen també al final del recorregut, que és on acaba la 
Cavalcada, i totes les entitats que acompanyen els reis poden fer-ho.

Sr. Gabriel Guillem:
Correcte. Ara ve el prec.

El Sr. Gabriel Guillem, regidor del grup polític POPULAR, llig el següent prec:

«Per tal de preveure una major afluència de públic als espais del Terrer, Parterre i carrers 
Casablanca i Sor Elena Picurelli, i evitar problemes d’higiene, de convivència i millorar 
l’atractiu turístic de la ciutat, es fa el següent prec:

PREC

Que s’instal·len més serveis públics provisionals a aquests espais, des del cap de setmana 
del 16-17 de desembre fins a la nit del dia de Reis.»

Sr. Gabriel Guillem:
L’objectiu és arribar també dins dels sopar d’empresa i altres que és quan més concurrència 
hi ha en eixe entorn del Parterre i de la zona del Terrer.

Sr. Martínez:
Bé, li acceptaré el prec, però no ho podré complir, perquè l’administració té el seu i nosaltres 
hem licitat una sèrie de lavabos per a totes les necessitats que van donant-se en la ciutat 
des de temps immemorial; vull dir, sempre, en Festes de Moros i Cristians. Enguany sí que 
és cert que amb la distància dels Moros i Cristians volem fer alguna cosa nova, però en el 
cas del qual parla vosté, em sembla una bona idea ampliar els dies, però hem licitat i hem 
de fer un contracte en el qual, si hi haguera possibilitat, podríem intentar ampliar dies, però 
ho veig complicat. De totes maneres, li accepte el prec perquè em sembla una bona idea; 
vull dir, em sembla que ampliar durant tots aquests dies que, a partir de la setmana que ve 
hi ha sopars d’empreses, com vosté deia, en altre tipus d’activitats, la gent està molt més pel 
carrer, sí que seria oportú ampliar-ho, com hem licitat, pràcticament, el mateix servei de l’any 
passat, intentarem veure la possibilitat que es poguera ampliar en alguna millora o en alguna 
rectificació del prec. Ho tenim difícil, però li accepte el prec perquè em sembla una bona 
iniciativa.

Sr. Gabriel Guillem:
Moltes gràcies. Ho recordarem. I també per acomplir un poc a les demandes veïnals en 
aquest sentit.

DESPATXOS EXTRAORDINARIS
Sr. alcalde:
Hi ha un despatx extraordinari.
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Sra. Secretaria:
Si, es la “RESOLUCIÓ RECURS DE REPOSICIÓ A L’ACORD DE PLE DE 6 D’OCTUBRE 
DE 2023 SOBRE L’INICI DE L’EXPEDIENT D’EXPROPIACIÓ FORÇOSA DEL SÒL 
AFECTAT PEL PROJECTE D’ESTABILITZACIÓ GEOTÈCNICA DE LA VESSANT, 
DESMANTELLAMENT D’OBRA DE PAS I REPOSICIÓ DEL VIAL D'ACCÉS ALS 
POLÍGONS INDUSTRIALS SANTIAGO PAYÁ I SANT BENET.”. Como no está 
dictaminado, hay que ratificar…

Sr. alcalde:
Sí, primer hem de votar la inclusió, la urgència, i la inclusió en l’ordre del dia, la urgència 
sabeu que està motivada per intentar donar una solució a l’accés del Santiago Payà al més 
aviat possible i estem en procés d’expropiació.

A continuació, per unanimitat dels senyors assistents, amb el vot a favor dels grups polítics 
SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) i GUANYAR 
ALCOI (2), i per tant amb el quòrum de la majoria legal prevista en el article 74.1 del 
Reglament Orgànic Municipal de l’Ajuntament d’Alcoi, s'acorda incloure en l'ordre del dia el 
següent punt per raó d'urgència:

28. 21255/2023 PATRIMONI 
RESOLUCIÓ RECURS DE REPOSICIÓ A L’ACORD DE PLE DE 6 D’OCTUBRE DE 2023 
SOBRE L’INICI DE L’EXPEDIENT D’EXPROPIACIÓ FORÇOSA DEL SÒL AFECTAT PEL 
PROJECTE D’ESTABILITZACIÓ GEOTÈCNICA DEL VESSANT, DESMANTELLAMENT 
D’OBRA DE PAS I REPOSICIÓ DEL VIAL D'ACCÉS ALS POLÍGONS INDUSTRIALS 
SANTIAGO PAYÁ I SANT BENET. 

En relación al expediente expropiatorio de los bienes necesarios para ejecutar el proyecto 
de  estabilización geotécnica de la ladera, desmantelamiento de obra de paso y reposición 
del vial de acceso a los Polígonos Industriales de Santiago Paya y Sant Benet, que cuenta 
con los siguientes antecedentes: 
1.- Acuerdo de la Junta de Gobierno Local de 6 de marzo de 2023, por el que se 
aprueba el  proyecto  de estabilización geotécnica de la ladera, desmantelamiento de 
obra de paso y reposición del vial de acceso a los Polígonos Industriales de Santiago 
Paya y Sant Benet
2.- Acuerdo adoptado por la Junta de Gobierno Local, en sesión de 27 de julio de 
2023, por el que se declara la necesidad de ocupación de los bienes afectados por el 
proyecto, se aprueba inicialmente la relación de bienes afectados por el proyecto y se 
inicia el expediente expropiatorio
3.- Escrito  de alegaciones presentado el  5 de septiembre de 2023 con NRE 
2023033723 por D. Jose-Juan Soler Albiñana en representación  INDE TRUCK 
RENTING, SL.
4.- Acuerdo adoptado por el Pleno en fecha 06 de octubre de 2023, por el que se 
estima la alegación presentada, y se aprueba definitivamente la relación concreta de 
los bienes  afectados por el expediente de expropiación forzosa.
Fue notificado el 19/10/2023 a INTRE TRUCK, SL e INDE TRUCK RENTING, SL.
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El anuncio fue publicado en el BOP de Alicante núm. 205 de fecha 25/10/2023 y en el 
periódico El Nostre de fecha 21/10/2023.
5.- Recurso de reposición presentado el 20/11/2023 con NRE 2023044944 por Juan 
Antonio Soler Egea en representación de INDE TRUCK, SL. en el que solicita que se 
deje sin efecto el acuerdo adoptado por el Pleno, por considerar que contraviene la 
normativa prevista en el PGOU en vigor, y así mismo solicita que cautelarmente se 
acuerde la suspensión de la ejecutividad del acuerdo.
6.- Informe técnico de 24/11/2023 emitido por el Ingeniero de caminos, canales y 
puertos Municipal en relación al recurso de reposición interpuesto, que literalmente 
se transcribe: 
“Visto el escrito de alegación del interesado en el que manifiesta la ilegalidad del acto 
administrativo de 27 de julio de 2023, por contravenir el planeamiento urbanístico en vigor, 
argumentando que existe una incompatibilidad entre el proyecto y dicho planeamiento al 
pretender ejecutar un vial o infraestructura en zona verde, por lo que requiere de una previa 
modificación del planeamiento y la justificación del equilibrio dotacional exigido por el art. 63 
de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, de Ordenación del Territorio, Urbanismo y 
Paisaje de la Comunitat Valenciana(TRLOTUP).
Ha de informarse al respecto lo siguiente:
1. Las obras responden a la necesidad de reponer, en su misma posición, el único acceso 
viario (puente) a los polígonos sur de Alcoy tras la pérdida de funcionalidad debida a una 
serie de corrimientos de tierras. Por el momento, y con carácter provisional, se ha habilitado 
un vial a cotas superior al puente que no reúne las condiciones necesarias; ni técnicas 
(estabilidad geotécnica suficiente), ni urbanísticas (se trata de un uso provisional de 
infraestructura sobre suelo sujeto a la ordenanza de edificación industrial), ni económicas (la 
propiedad del suelo no es municipal siendo objeto de un arrendamiento).
2. Este tramo viario fuera de servicio (puente) forma parte de la red primaria dotacional 
prevista en la ordenación estructural del planeamiento urbanístico municipal vigente, donde 
su naturaleza y categoría se mantiene en la aprobación inicial del nuevo Plan General 
Estructural.
3. La estabilización geotécnica de la ladera, sobre la que discurre el trazado de dicho vial 
(puente), precisa de la ejecución de un repié de escollera en el subsuelo del terreno que 
sujete el peso del volumen deslizado. Las obras previstas en la zona verde con muros de 
revestimiento son superficiales, frente a pequeños deslizamientos de tierra 
(abancalamientos), en contraste con la obra del repié de escollera que se proyecta para la 
estabilización profunda del subsuelo. Véase la figura n.º 1.
4. La ejecución del dique de escollera (repié) se dispone en el subsuelo de un área de suelo 
urbano con calificación de zona verde, categoría V1 (parques y grandes zonas verdes), de 
forma que no compromete la eventual urbanización de dicha área ni su plena funcionalidad; 
más bien todo lo contrario, dado que, sin dicho dique, la naturaleza del terreno y sus 
condiciones hidrogeológicas presentan un riesgo geológico manifiesto para la estabilidad de 
la propia zona verde, así como para las construcciones de cotas topográficas superiores 
(vial de acceso a los polígonos) y para las construcciones de cotas topográficas inferiores 
(edificaciones industriales del polígono de Sant Benet).
Por otra parte, es importante mencionar que el área a estabilizar geotécnicamente se 
inscribe en una zona verde de ámbito mucho mayor donde se garantizan las condiciones 
funcionales y dimensionales previstas en el Anexo IV del TRLOTUP (epígrafe III, art. 3). 
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Véase la figura n.º 5.

Fig. n.º 1. Sección constructiva tipo de la actuación con identificación de los riesgos 
geológicos (deslizamiento profundo y superficiales del terreno, identificación de las áreas de 
suelo según su calificación urbanística, así como, de las obras de estabilización 
proyectadas.

5. La reposición del vial de acceso, una vez estabilizada geotécnicamente la ladera, 
consistirá en demoler la obra de paso existente (puente) y sustituir su trazado en planta, 
ajustado a las previsiones del plan general vigente, por una obra de explanación y firmes.
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Fig. n.º 1. Sección transversal tipo de la actuación. 

Obsérvese que el repié de escollera se ejecuta bajo del plano de rasante de la edificación 
existente, a cotas inferiores de la ladera, respetando el recubrimiento suficiente de tierra 
vegetal para la existencia de arbolado y otras especies vegetales. El firme proyectado ocupa 
la planta del puente desmantelado.
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Fig. n.º 2. Planta general de la actuación y reposición de vial y zona verde.

Fig. n.º 3. Planta del estado actual previo a la actuación. En color cián, planta del puente en 
ruina y, en color verde, planta del actual vial provisional
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.

CONCLUSIÓN – RESUMEN
Tal y como se ha expuesto, la actuación consta de tres partes bien diferenciadas: la 
estabilización profunda de la ladera, el desmantelamiento del puente existente en ruina y la 
reposición de un nuevo vial sobre la planta del puente y coincidente con la ordenación 
urbanística existente. 
La actuación no implica modificación alguna en cuanto a la calificación urbanística del suelo 
dado que el uso del suelo previsto se mantiene, no perdiendo sus condiciones 
dimensionales ni funcionales que, más bien todo lo contrario, se garantizan con la 
estabilización geotécnica.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124501601665747 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Por todo lo expuesto se entiende que la alegación formulada por el interesado debiera ser 
desestimada.”
7.- Informe del TAG de Urbanismo de 28/11/2023 favorable a la desestimación del 
recurso. 

Se da por reproducida la NORMATIVA APLICABLE al procedimiento expropiatorio 
referenciada en los informes jurídicos del expediente.
En cuanto al recurso de reposición presentado, se ha presentado en el plazo previsto en el art. 
124 de la ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las 
Administraciones Públicas. El plazo máximo par resolver el recurso y notificarlo es de un mes. 
Las cuestiones aducidas en el recurso, se refieren al planeamiento en vigor, concretamente se 
discute la afección del proyecto a la zona verde  prevista en el Plan General, cuestiones que 
han sido abordadas en el informe técnico  del ingeniero municipal y que se suscriben, ya que 
la afección de las obras del proyecto no desvirtúan  los usos de la zona verde, ni alteran su 
funcionalidad (abancalamientos), como queda justificado en los gráficos del informe técnico; 
del mismo modo la obra del repié se localiza en el subsuelo, por lo que tampoco puede 
resultar incompatible con la zona verde, por consiguiente el equilibrio dotacional exigido por la 
normativa urbanística no se ve afectado por las  obras.

A la vista de cuanto antecede y del informe de la TAG de Patrimonio, el Pleno de la 
Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los concejales de 
los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY 
(3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo:

PRIMERO.- Desestimar el recurso de reposición presentado por Juan Antonio Soler Egea 
en representación de INDE TRUCK, S.L. al considerar que la declaración de utilidad pública 
y la necesidad de ocupación de los terrenos afectados por el proyecto de estabilización 
geotécnica de la ladera, desmantelamiento de obra de paso y reposición del vial de acceso 
a los Polígonos Industriales de Santiago Paya y Sant Benet, no contraviene el planeamiento 
en vigor, dado que no afecta a las condiciones funcionales de la zona verde, y el viario que 
se pretende restaurar forma parte de la red primaria dotacional prevista en la ordenación 
estructural del plan vigente. Por lo tanto no es necesaria ninguna modificación de 
planeamiento que ampare las obras necesarias para restaurar el tráfico rodado de acceso a 
los polígonos industriales.

PRECS I PREGUNTES:
29. GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI
PREC SOBRE NECESSITAT ACTUAR EN TEULADA MAGATZEM CAMI, 75 
Sr. alcalde:
Precs o preguntes?

Sr. Rodríguez:
Sí, ràpidament, perquè tenim a les 12, no?, el minut de silenci.

Sr. alcalde:
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Sí.

Sr. Rodríguez:
D’acord, jo, simplement, que es tinga en compte la necessitat d’actuar sobre la teulada del 
magatzem que hi ha al Camí, 75, el que eren les naus de Quico l’Alt, que tenim magatzem 
allí, hi ha molta maquinària industrial, hi ha moltes coses, la teulada està malament, entra 
molta aigua, els veïns es queixen molt, que és de plàstic el que hi ha i va directament als 
patis d’interior dels veïns i, sobretot per l’aire: aquests dies està fent molt d’aire i el soroll és 
infernal. Que s’hi actue en la mesura que es puga, urgentment, al respecte, d’acord, 
simplement és un prec.

Sr. alcalde:
Estem treballant per solucionar-ho.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 11:50 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.

Vº Bº
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